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Návštěvníky červnové výsta-
vy historických fotografií města 
Zmizelý Broumov v Muzeu Brou-
movska jistě potěší, že již vyšla 
stejnojmenná kniha z nakladatel-
ství Paseka. Obsahuje kromě foto-
grafií z výstavy i další, dosud ne-
publikované fotografie. V prodeji je  
v Muzeu Broumovska, Informač-
ním centru Broumovska a na dal-
ších obvyklých místech.

Mlékař Dimter  z Velké Vsi

Skleník a oranžérie na dolní konci zahrady u Langer - Schrollovy vily (dnešní polikliniky)

Trutnovská (dnes Masarykova) ulice s pomníkem císaře Josefa II.
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Víte, že
- v sobotu 20.7.2013 kolem jedné ho-

diny „odpovědný a zřejmě i zkušený řidič“ 
svým osobním autem  devastoval zábradlí  
 „V Kopečku“? Způsobená škoda se pohybuje 
mezi pěti až deseti tisíci korun. Řidič byl za-
chycen při činu.

- v Alejce zatím neznámý pachatel zápa-
sil s pítkem a snažil se odstranit kohoutek na 
spouštění vody? Škodu odhadují TS Brou-
mov na 500 Kč.

- u kontejnerů na bývalé tržnici, na křižo-
vatce ve Velké Vsi a u nemocnice se přes zvý-
šenou ostrahu stále tvoří nepovolené skládky 
materiálu, který patří na sběrný dvůr? Pro-
tože fotopast nezabrala, počítá se v těchto 
místech s kamerami. Budou instalovány v co 
nejbližší době. Někteří občané si zřejmě stále 
neuvědomují, že tento odpad mohou vozit ka-
ždou středu nebo soboru ZDARMA na sběr-
ný dvůr. Stačí vzít s sebou doklad o zaplacení 
poplatku za odpady (popelnice).

- pozemky v Úvozu jsou již upraveny? 
Kupodivu se zatím neztratil ani jeden vysa-
zený stromek či keřík. Dobudovány byly zá-
klady pro lavičky a odpadkový koš. Do konce 
července by měly být lavičky nainstalovány.

-  v parčíku proti Penny marketu  byly opět 
vytrhány vysázené rostliny? Navíc si někteří 
návštěvníci parčík pletou s veřejnými WC!

- Technické služby úspěšně pokračují  
s budováním chodníků na hřbitově?

-  v Havlíčkově ulici bude provedena úpra-
va kraje vozovky směrem k zadní části zahrad 
u řadovek? Na několika místech U Větrola-
mu, Dvořákově ulici, a pod viaduktem v Oli-
větíně jsou zvedány kanalizační vpusti. Záro-
veň probíhají opravy výtluků. Už to nebude 
tak drncat! 

- začátkem srpna budou dodány dvě la-
vičky na sídliště Spořilov? Přání starších ob-
čanek tak bude vyhověno.

- na hradbách byly chemicky ošetřeny po-
zemky proti růstu plevelů? První postřik se 
minul účinkem.

-  uzavřená lávka v Alejce by měla být 
do vydání Broumovských novin již opět 
funkční? Byly zakoupeny a dodány nové sítě  
a vyrobeno zábradlí. To muselo být vyrobeno  
a nainstalováno na základě požadavku mos-
tařů, kteří prováděli kontrolu tohoto zaříze-
ní.

- ze dvora bývalého pivovaru odvezly TS 
dva vleky nepořádku? Mimo jiné také televi-
zory, mikrovlnky, plasty atd.

- v Dukelské ulici byl pokácen vzrostlý 
smrk? Jeho větve narůstaly do oken a kořeny 
narušovaly základy domu. Místo něho TS vy-
sadily dva habry. Ve správné vzdálenosti, aby 
se za pár let zase nemuselo kácet ze stejných 
důvodů.

- ve Velké Vsi byl vybudován nový chod-
ník podél bývalé školy k veřejnému hřišti?

Platby poplatků 
za odpady

Všem občanům, kteří platí místní po-
platek za odpady ve dvou splátkách,  byly 
v první polovině července doručovatel-
kou města doručeny složenky na druhou 
splátku.  Upozorňujeme, že splatnost to-
hoto poplatku je 31. 8. 2013!

Platby jsou možné třemi způsoby:       
1) bankovním převodem na účet města
2) složenkou 
3) hotově do pokladny města

Provoz hlavní pokladny: 
Po 7.00 - 11.15     13.00 - 16.30 
Út 7.00 - 10.45     12.00 - 14.00 
St 7.00 - 11.15      13.00 - 16.30 
Čt 7.00 - 10.45      12.00 - 14.00 
Pá 7.00 - 10.45      12.00 - 13.30         
Alena Opatrná, vedoucí oddělení daní 
a poplatků finančního odboru

Kontakt:  opatrna@broumov-mesto.cz, 
telefon 491 504 224

                                                                                                                               

Informace o průběhu 
projektu 

„Zkvalitnění nakládání s ko-
munálními odpady – podpora 

domácího kompostování - 
Město Broumov“

Město Broumov v rámci záměru snížení 
množství biologicky rozložitelných komunál-
ních odpadů ukládaných na skládky připra-
vilo projekt na předcházení vzniku odpadů 
podporou domácího kompostování, a to za-
půjčením kompostéru vlastníkům a uživa-
telům zahrad, kteří jsou původci značného 
množství biologicky rozložitelného odpadu. 

V první etapě projektu „Zkvalitnění na-
kládání s komunálními odpady, podpora do-
mácího kompostování“ byl v dubnu proveden 
formou dotazníku průzkum zájmu občanů  
o domácí kompostování na zahradě u rodin-
ného domu. Ze šetření vyplynul požadavek 
na zapůjčení 260 ks kompostérů. Komposté-
ry budou smluvně zapůjčeny k rodinným do-
mům na 5 let po složení vratné kauce ve výši 
100 Kč. Kauce bude po pěti letech po kontrole 
dodržení účelu smlouvy vrácena a kompo-
stéry přejdou bezúplatně do vlastnictví jejich 
uživatelů. Smyslem složení kauce je jednak 
zajištění dodržení účelu využití zapůjčených 
kompostérů, a tím i zajištění udržitelnosti 
projektu, ale i zvýhodnění občanů, kteří jsou 
ochotni vynaložit své úsilí na využití biolo-

- jsou vypsána výběrová řízení na opravu 
fasády MěÚ- budovy  I., na opravu komuni-
kace v Růžové ulici (dlažba), na výměnu oken 
budovy čp. 61 v Opočenského ulici, na dodání 
štěpkovače pro TS, na dodání kompostérů  
v rámci projektu nakládání s odpady?

- během srpna budou instalovány nové 
herní prvky na hřiště Soukenické ul.(pod 
klášterem)?

- probíhá hodnocení nabídek na cyklotra-
su? Město obdrželo celkem 9 nabídek.

- akci rekonstrukce Domu dětí ULITA vy-
hrála firma F-STAV z Velkého Poříčí, a to za 
7.260.000,- Kč? Do druhého kola výběrového 
řízení se k překvapení komise přihlásily jen 2 
firmy. Stavba bude zahájena na přelomu čer-
vence a srpna t.r.

- v srpnu bude zahájena výstavba parko-
viště naproti vchodu do sportovní haly na síd-
lišti Spořilov? Stejná firma bude dláždit další 
část chodníků v Olivětíně v Alšově ulici.

- úspěšně probíhá výměna oken na pří-
stavbě ZŠ Komenského? Totéž na domě čp. 
241,242 a 243 v Lidické ulici.

- bude provedena oprava klášterních 
schodů? Ze čtyř oslovených firem zakázku 
získal pan Tomáš Kučera.

- Máchova ulice byla na svém horním kon-
ci (zřejmě poprvé ve své historii) dodlážděna?

-  na Infocentru se nyní buduje informační 
kiosek s dotykovým displejem? Bude umístěn 
ve výloze.                          A. Obst

gicky rozložitelných odpadů na své zahradě, 
čímž budou do budoucna šetřit finanční pro-
středky nás všech za likvidaci komunálního 
odpadu na skládce.

Pro usnadnění procesu domácího kom-
postování bude zakoupen štěpkovač, aby 
mohlo být zájemcům ze strany občanů v pra-
videlných termínech dle jejich požadavku na-
bízeno bezplatné štěpkování větví z prořezů 
stromů ze zahrad. Štěpkovač budou provozo-
vat Technické služby města Broumova.

Dne 17. června 2013 Zastupitelstvo Krá-
lovéhradeckého kraje (KHK) na realizaci to-
hoto projektu schválilo pro město dotaci ve 
výši 650 tisíc Kč (tj. 68,13%). Město Broumov 
se podílí na tomto projektu vlastní spoluúčas-
tí ve výši 304 tisíc Kč (tj. 31,87%). 

Smlouva o poskytnutí dotace byla v Za-
stupitelstvu města Broumova schválena ve 
středu 26. června 2013. Po podpisu smlouvy 
ze strany Královéhradeckého kraje budou ná-
sledovat tyto kroky: 

•  příprava výběrového řízení na dodava-
tele kompostérů a štěpkovače,

•   příprava smluv pro zájemce o zapůjčení 
kompostérů,

•  příprava informace o domácím kom-
postování.

Po dokončení příprav budou zájemci pro-
střednictvím SMS zprávy vyzváni k podpi-
su smlouvy, zaplacení kauce a k vyzvednutí 
kompostéru.

Záměrem je všechny kroky co nejvíce 
urychlit tak, aby se kompostéry dostaly co 
nejdříve zájemcům. O průběhu projektu bu-
dete nadále informováni.

Ing. Marcela Žouželková, 
vedoucí odboru životního prostředí



broumovské noviny 8 (2013), strana  4

Přítomni: pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Arnold 
Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst a Ing. Eva Blažková, 
MPA - tajemnice. 

Omluven: ----------------
Pozdější příchod: Pavel Fröde (13:40 hod), MUDr. Jiří Veselý 

(14:10 hod)
Dřívější odchod:--------------------
Hosté: Ing. Marie Mikulenková – vedoucí odboru SMM, Mgr. 

Václav Špůr – právník města,  Bc. Jana Rousková – vedoucí finanč-
ního odboru, Bc. Dana Hejnišová – ředitelka TS   Broumov, Bc. Petr 
Potocký – jednatel společnosti EKO Broumovsko s.r.o., Ing. Marcela   
Žouželková – vedoucí odboru životního prostředí, pan Radek Havelka 
– vedoucí  strážník MP Broumov

Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel  (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0) 
Začátek jednání: 13:05 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 

členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Majetkové záležitosti
2. Hospodaření města k 31.05.2013 
3. Rozpočtové změny r. 2013
4. Výběrová řízení
5. Odpadové hospodářství
6. Městská policie
7. Různé
Návrh programu byl schválen (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

PRůBěH JEDNáNí A PŘIJATá USNESENí

01/69/13 Majetkové záležitosti I

Předkladatel: vedoucí odboru SMM
1. Prodej domu Broumov, Na Příkopech 32
• RM doporučuje ZM zrušit usnesení č. 21, bod 22/1 ze dne 

24. dubna 2013.
• RM doporučuje ZM schválit promítnutí smluvní pokuty, 

jejíž nárok vznikl na základě kupní smlouvy na prodej domu č.p. 32, 
ulice Na Příkopech.

• RM doporučuje ZM schválit uzavření dohody s ..................
................................ . o úhradě nákladů spojených se zvýšenou admi-
nistrativní činností při projednávání prodeje domu č.p. 32, ulice Na 
Příkopech, Broumov ve výši 5.000,- Kč.

Hlasování: pro: 4,  proti: 0,    zdržel se: 1 (Mgr. Jiří Ringel)

2. Uzavření nájemní smlouvy k části p.p.č. 717/41 v k.ú. Brou-
mov

RM schvaluje uzavření nájemní smlouvy k části p.p.č. 717/41 
ostatní plocha o výměře  70 m2 v k.ú. Broumov od 01.07.2013 s ...........
..................................... I, za roční nájemné 140,- Kč. 

Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0 

3. Záměr pronájmu části p.p.č. 268/2 v k.ú. Velká Ves u Brou-
mova

RM schvaluje záměr pronájmu části p.p.č. 268/2 – zahrada č.13 
o výměře 100 m2 v k. ú. Velká Ves u Broumova. 
Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0 

4. Prodej p.p.č. 595/28 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 595/28 – zahrada 
o výměře 67 m2 v k. ú. Broumov ......................................................

... , za cenu 5.946,- Kč do jejího výlučného vlastnictví.  
Hlasování: pro: 5,  proti: 0,zdržel se: 0 

5. Prodej p.p.č. 1095/63 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č.   1095/63 - zahrada  

o výměře 260 m2  v k. ú. Broumov ..................................................,  
za cenu 15.939,- Kč do jejího výlučného vlastnictví. 

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

6. Záměr prodeje st.p.č. 1509 a st.p.č. 1484 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje st.p.č. 1509 o výměře 

61 m2 a st.p.č. 1484 o výměře 73 m2 v k. ú. Broumov.
Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

7. Uzavření nájemní smlouvy k části p.p.č. 924/1 v k.ú. Velká 
Ves u Broumova

RM  schvaluje uzavření nájemní smlouvy k části p.p.č.924/1  
o výměře cca 7000 m2 v k. ú. Velká Ves u Broumova od 01.07.2013  
s ...............................................................................  , za roční nájemné 
329,- Kč.      Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0

8. Smlouva o zřízení věcného břemene 
RM doporučuje ZM schválit smlouvu o zřízení věcného břemene 

č. IE-12-2001909/01 za úplatu ve výši 10.000,- Kč + DPH se spol. ČEZ 
Distribuce, a. s., se sídlem Děčín, Teplická 874/8, IČO 27429035 dle 
předlohy. Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

9. Zřízení věcného břemene k p.p.č. 838/2 a 780/1 v k.ú. Brou-
mov.       RM doporučuje ZM schválit zřízení věcného břemene spočí-
vajícího v právu zřízení a provozování kanalizační přípojky na p.p.č. 
838/2 a 780/1 v k. ú. Broumov mezi městem Broumov a společností 
VEBA, textilní závody a. s., Přadlácká 89, Broumov, IČO 45534276, 
za úplatu ve výši 1.400,- Kč + DPH, dle geometrického plánu č. 1161-
19/2013. Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0

10. Zřízení věcného břemene k pozemkové st.p.č. 344 v k.ú. 
Broumov.    RM doporučuje ZM zřízení věcného břemene umístění  
a provozování septiku a přístupu za účelem údržby domu  na pozem-
kové st. p.č. 344 v k.ú. Broumov v délce cca 10 m a šířce  2 m pro . ...
................................................................................p, za úplatu ve výši  
600,- Kč + DPH  a úhradu veškerých nákladů spojených se zřízením 
věcného břemene dle předlohy. Hlasování: pro: 5,  proti: 0      

11. Prodej p.p.č. 26 a 1225/5 v k.ú. Rožmitál
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 26 o výměře 397 m2  

a p.p.č. 1225/5 o výměře 290 m2 v k.ú. Rožmitál  ................................
........................... , za cenu 7.895,- Kč do jejího výlučného vlastnictví.    

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

Příchod pana Pavla Frödeho ve 13:40 hod.

12. Záměr prodeje části p.p.č. 541/2 v k.ú. Broumov 
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje části p.p.č. 541/2 

– ostatní plocha o výměře cca 175 m2 v k.ú. Broumov, s podmínkou 
úhrady nákladů na geometrický plán a zajištění přesazení dřevin, po-
případě náhradní výsadby. Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

13. Prodej p.p.č.  924/5 v k.ú. Velká Ves u Broumova
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 924/5 – orná půda  

o výměře 5551 m2 v k.ú. Velká Ves u Broumova společnosti Vodovo-
dy a kanalizace Náchod, a.s., se sídlem Kladská 1521 Náchod, IČO 
48172928, za cenu 753.399,- Kč. Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel 
se: 0

Jednání Rady města Broumova č. 69
ze dne 18. června 2013
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14. Uzavření dodatků smluv- pronájem pozemků města – pro-
dloužení nájemních smluv

RM schvaluje uzavření dodatků č.1, týkajících se prodloužení ná-
jemních smluv na další  pětileté období, takto:

•   k části p.p.č. 737/1 –OP o výměře 35 m2 v k.ú. Broumov  
s panem .......................................................................................... J

•      k části st.p.č. 66/2 o výměře 12 m2 v k.ú. Broumov s panem  ......
....................................................................................................

  •    k části st.p.č. 66/2 o výměře 28m2 v k.ú. Broumov s ..................
.............................Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

15. Uzavření dodatku - prodloužení nájemní smlouvy
RM schvaluje uzavření dodatku č. 1, týkajícího se prodlouže-

ní nájemní smlouvy na další    pětileté období se Svazem neslyšících  
a nedoslýchavých v ČR, Karlínské nám. 12, Praha 8, IČO 00676535.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

16. Smlouva o právu k provedení stavby 
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby„INSTALACE 

KGJ V KOTELNě KŘINICKÉ SíDL., BROUMOV“ mezi městem 
Broumov a společností ČEZ Energo, s.r.o., IČ 29060109, se sídlem 
Praha 8 – Karlín, Karolínská 661/4 dle předlohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

17. Smlouva o právu k provedení stavby 
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Stavební úpra-

vy bytového domu ČSA č.p. 377, 378 a 379 v Broumově“ mezi městem 
Broumov a Společenstvím vlastníků domu 377, 378, 379, Broumov se 
sídlem v Broumově, Československé armády 377, IČO 28828496 dle 
předlohy. Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

18. Smlouva o právu k provedení stavby 
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby„Lávka pro pěší 

a veřejné osvětlení “ mezi městem Broumov a společností VEBA, tex-
tilní závody a.s., se sídlem Přadlácká 89, Broumov, IČO 45534276 dle 
předlohy.   Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

19. Schválení zástavního práva, doplnění usnesení
a)   RM doporučuje ZM schválit zřízení zástavního práva k domu 

č.p. 176 na st.p.č. 191, domu č.p. 177 na st.p.č. 192 a domu č.p. 178 na 
st.p.č. 193, vše v k.ú. Velká Ves u Broumova, ve prospěch Hypoteční 
banky, a.s., se sídlem Radlická 333/150, 150 57 Praha 5, IČ 13584324, 
k zajištění jejích pohledávek vůči panu ...............................................
..................I, spojených s poskytnutím hypotečního úvěru na koupi 
uvedených domů.

b) RM doporučuje ZM schválit zřízení zástavního práva ke st.p.č. 
191/1 o výměře 202  m2, st.p.č. 191/2 o výměře 313 m2, budově bez 
č.p./ev. na st.p.č. 191/2, st.p.č. 192/1 o  výměře 204 m2, st.p.č. 192/2 
o výměře 256 m2, budově bez č.p./ev. na st.p.č. 192/2,  st.p.č. 193/1 o 
výměře 203 m2, st.p.č. 193/2 o výměře 265 m2 a k budově bez č.p./ev. 
na st.p.č. 193/2, vše v k.ú. Velká Ves u Broumova, které vzniknou po 
zapsání  geometrického plánu, ve prospěch Hypoteční banky, a.s., se 
sídlem Radlická 333/150,  150 57 Praha 5, IČ 13584324, k zajištění 
jejích pohledávek vůči panu ..................................................................
......, spojených s poskytnutím hypotečního úvěru  na koupi předmět-
ných pozemků a staveb.

c)  RM doporučuje ZM doplnit jeho usnesení č. 20/2013 bod 15/1 
ze dne 27. února 2013 a  usnesení č. 21/2013 bod 11/1 ze dne 24. dub-
na 2013 tak, že schvaluje kupní smlouvu a  smlouvu o smlouvě budou-
cí kupní dle předlohy.  Hlasování: pro: 6,  proti: 0,   zdržel se: 0

20. Přidělení bytu 
RM schvaluje přidělení bytu č. 4, Jiráskova č.p. 193, Broumov IV, 

paní ............................................................................., na dobu urči-
tou od 01.07.2013 do 30.6.2014.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

Příchod MUDr. Jiřího Veselého ve 14:10 hod.

21. Přidělení bytu 
RM schvaluje přidělení bytu č. 3, Broumov III/ Dělnické domy č.p. 

78, panu ..................................................................... , na dobu určitou 
od 01.07.2013 do 30.06.2014.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,   zdržel se: 0

22. Prominutí poplatků 
RM schvaluje prominutí poplatků z prodlení panu ........................

................................................................. dle předlohy.
Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

23. Prodej podílu na domě Soukenická č.p. 100, Broumov II
RM doporučuje ZM schválit prodej podílu o velikosti 3582/47568 

na domě Broumov II/Soukenická č. p. 100 včetně podílu o téže veli-
kosti ke st.p.č. 676/1 vše v k. ú. Broumov, paní ..................................
.........................................., za cenu 159.020,- Kč do jejího výlučného 
vlastnictví.      Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

24. Majetková komise
RM bere na vědomí zápis z jednání majetkové komise č. 28/2013 

ze dne 03.06.2013.   Hlasování: pro: 7,   proti: 0, zdržel se: 0

25. Správa hřbitova – hrobník
Předkladatel: vedoucí stavebního odboru v součinnosti s právní-

kem města RM schvaluje : 
•     uzavření smlouvy o provozování pohřebiště s Tomášem Židem, 

Křinická č.p. 176, Broumov, IČ 73986411 dle předlohy
•     uzavření dohody o ukončení smlouvy ze dne 14.09.2006 uza-

vřené s Liborem Fridrichem, Komenského nám. 384, Police nad Me-
tují, IČ 12974838  dle předlohy

•    uzavření dohody o ukončení smlouvy ze dne 14.03.2005 uza-
vřené s Jaroslavem Židem, Křinická 176, Broumov, IČ 15627586 dle 
předlohy. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,   zdržel se: 0

02/69/13 Hospodaření města k 31.05.2013
Předkladatel: vedoucí finančního odboru
RM bere na vědomí rozbor hospodaření města Broumov  

k 31.05.2013 dle předlohy.  Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

03/69/13 Rozpočtové změny roku 2013
a) Návrh rozpočtových změn v roce 2013
Předkladatel: vedoucí finančního odboru
RM doporučuje ZM schválit rozpočtové změny roku 2013 dle 

předloženého návrhu. Hlasování: pro: 7,   proti: 0,   zdržel se: 0

b) Sbírka na pomoc obcím v KHK, které postihla povodeň
Předkladatel: starosta
RM doporučuje ZM schválit rozpočtovou změnu za účelem po-

skytnutí finančního příspěvku ve výši  100.000,- Kč na sbírku vyhlá-
šenou KHK pro obce postižené povodněmi.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

04/69/13 Výběrová řízení
a) VŘ na poskytovatele úvěru na financování projektu „Rekon-

strukce Domu dětí a   mládeže“  Předkladatel: vedoucí finančního 
odboru.  RM schvaluje jako vítěze výběrového řízení na poskytovatele 
úvěru na financování projektu „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže“, 
na základě doporučení hodnotící komise, Českou spořitelnu, a. s. 

RM doporučuje ZM schválit uzavření úvěrové smlouvy na finan-
cování projektu „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže“ ve výši 5 mil. 
Kč, a to s Českou spořitelnou, a. s.,ve variantě s pevnou úrokovou saz-
bou. Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

b) Výzva k podání nabídky „Herní prvky – hřiště Tř. Soukenic-
ká“    Předkladatel: místostarosta. RM schvaluje výzvu k podání na-
bídky a seznam oslovených firem k zakázce středního rozsahu „Herní 
prvky – hřiště Tř. Soukenická“ dle předlohy. Hlasování: pro: 7

c) Dodávka technických prostředků – „Zefektivnění městské-
ho kamerového dohlížecího   systému“    Předkladatel: místostaros-
ta.   RM schvaluje výzvu k podání nabídky a seznam oslovených firem 
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k zakázce „Zefektivnění městského kamerového dohlížecího sys-
tému“dle předlohy. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,zdržel se: 0

RM ustavuje výběrovou komisi pro zakázku „Zefektivnění měst-
ského kamerového dohlížecího systému“a jmenuje její členy ve slože-
ní: Kamil Slezák (předseda), Mgr. Jiří Ringel, Arnold Vodochodský, 
Bc. Miloš Teichman, Tomáš Hrubý (Milan Kotrnec – náhradník).

Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

d) Kupní smlouva – odkup osobního motorového vozidla
Předkladatel: místostarosta.    RM schvaluje záměr prodeje osob-

ního automobilu tovární značky Nissan Almera Tino, rok výroby 
2000, reg. značky 4H4 7161.

RM ukládá místostarostovi připravit nabídku k prodeji osobního 
automobilu tovární značky Nissan Almera Tino, rok výroby 2000, 
reg. značky 4H4 7161 a zajistit zveřejnění této nabídky.  Termín: do 
30.06. 2013.  

RM schvaluje   kupní smlouvu  s Městem Červený Kostelec na ná-
kup osobního automobilu tovární značky ŠKODA Octavia 1,8 – 110 
kW, rok výroby 2005,  reg. značka 4H9 3953 (v provedení městské po-
licie) dle předlohy. Hlasování: pro: 7,   proti: 0,  zdržel se: 0

05/69/13 Odpadové hospodářství
a) Smlouva o výpůjčce na bezplatné zapůjčení sběrných nádob 

na využitelné složky   komunálních odpadů. Předkladatel: vedoucí od-
boru životního prostředí. 

RM schvaluje smlouvu o výpůjčce sběrných nádob na využitelné 
složky komunálních        odpadů s akreditovanou obalovou společností 
EKO KOM, a.s., Na Pankráci 17, 140 21 Praha 4 dle předlohy. 

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,   zdržel se: 0

b) Informace o stavu revitalizace projektů úseku životního 
prostředí, dle akčního plánu. Předkladatel: vedoucí odboru životní-
ho prostředí. RM bere na vědomí informaci o plnění aktivit akčního 
plánu v rámci úseku životního prostředí.

RM ukládá odboru životního prostředí připravit projektovou 
dokumentaci na revitalizaci lokality „U Větrolamu“. Termín: do 
15.09.2013.   Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

c) Mimořádná odměna ředitelce TS Broumov
Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje mimořádnou odměnu ředitelce Technických služeb 

města Broumova za  činnost TS v průběhu prvního pololetí roku 2013 
dle předlohy.  Hlasování: pro: 7, proti: 0,  zdržel se: 0

06/69/13 Městská policie

 Předkladatel: vedoucí strážník MP
RM bere na vědomí zprávu o činnosti Městské policie Broumov ve 

2. čtvrtletí 2013. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

07/69/13 Různé
a) Ředitelské volno -  ZŠ Masarykova Broumov
Předkladatel: vedoucí odboru školství
RM bere na vědomí vyhlášení ředitelského volna ředitelkou Ma-

sarykovy základní školy   Broumov na prvním stupni základní školy, 
z důvodu přípravy učeben na výměnu oken, a to ve dnech 26.06. – 
28.06.2013.

RM žádá ředitelku základní školy o zajištění provozu školní druži-
ny nebo nalezení jiného alternativního  řešení.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

b)Finanční příspěvek Římskokatolické církvi – farnost Brou-
mov      Předkladatel: starosta

RM schvaluje finanční příspěvek ve výši 3.000,- Kč Římskokato-
lické církvi – farnost Broumov, na realizaci fotografické výstavy dle 
předlohy. Finanční příspěvek bude uhrazen z prostředků rady města.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

c) Lávka pro pěší – stanovisko města
Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje města
 RM souhlasí s vydáním kladného stanoviska k záměru „Lávka 

pro pěší na parcelách č. 305, 307/12, 536/3, 791/1, 7914/3, 802/1  
a 808/1 v k.ú. Broumov“ dle předlohy, za podmínky dodržení šířky  
a výšky průjezdního profilu v celé šíři koridoru pro plánovanou pře-
ložku silnice II/302. Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

d) Implementace Strategického rozvojového plánu města 
Broumova

 Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje Směrnici rady města (SRM/21) „Implementace 

Strategického rozvojového plánu města Broumova“ s účinností od 
01.07.2013 dle předlohy. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

Ukončení jednání: 18:00 hod. 
Termín následujícího jednání RM: středa 17. července 2013 
od 13:00 hod.
Zapsala:  Jitka Nigrinová
Ověřeno dne:      
Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel     

        Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta

Jednání Rady města Broumova č. 70
ze dne 26. června 2013

Přítomni: pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Fröde, 
pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, MUDr. Jiří Veselý a Ing. 
Eva Blažková, MPA – tajemnice.

Omluven:     pan Arnošt Obst
Pozdější příchod: -------------
Dřívější odchod: -------------
Ověřovatel:     pan Kamil Slezák   (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0) 
Začátek jednání:         17:45 hod.

Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 
členů rady města. Poté předložil návrh programu:

1. Výběrová řízení
 
Návrh programu byl schválen.   (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

Průběh jednání a přijatá usnesení

01/70/13 Výběrová řízení
Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje města
A) Výběr zhotovitele - „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže 

Ulita Broumov“
•  RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení na akci „Rekon-

strukce Domu dětí a mládeže - Oprava fasád, sanace suterénu a pří-
stavba vstupu Domu dětí a mládeže Ulita Broumov „ firmu F-STAV 
Poříčí s.r.o., K Letišti 350, 54932 Velké Poříčí,  IČO 28798317, a to na 
základě doporučení hodnotící komise.

•  RM schvaluje smlouvu s firmou F-STAV Poříčí s.r.o., K Letiš-
ti 350, 54932 Velké Poříčí,    IČO 28798317, na realizaci stavby „Re-
konstrukce Domu dětí a mládeže - Oprava fasád, sanace suterénu a 
přístavba vstupu Domu dětí a mládeže Ulita Broumov „ dle  předlohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,   zdržel se: 0
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B) Zrušení výběrového řízení - „Dodávka a instalace mobil-
ního kluziště“

Předkladatel: starosta
•  RM ruší veřejnou zakázku „Dodávka a instalace mobilního klu-

ziště“, a to na základě doporučení výběrové komise. 
•  RM ukládá vedoucímu odboru investic a rozvoje připravit nové 

zadávací podmínky k veřejné zakázce „Dodávka a instalace mobilní-
ho kluziště“, s důrazem na jednoznačnost výkladu zadávacích podmí-
nek.    Termín: do 10.07.2013.  Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

Ukončení jednání: 18:30 hod. 

Termín následujícího jednání RM: 
středa 10. července 2013 od 14:00 hod.

Zapsala:  Jitka Nigrinová

Ověřeno dne:         
Ověřovatel: pan Kamil Slezák    

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta

Jednání Rady města Broumova č. 71
ze dne 10. července 2013

Přítomni: pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Fröde, 
pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst a Ing. Eva 
Blažková, MPA - tajemnice. 

Omluven:   MUDr. Jiří Veselý
Pozdější příchod:  ----------------------
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté:  Ing. Marcela Žouželková – vedoucí odboru životního pro-

středí, pan Petr Kuchta – vedoucí odboru investic a rozvoje 
Ověřovatel: pan Vodochodský Arnold  (pro: 6, proti: 0) 

Začátek jednání: 14:05 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 

členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Výběrová řízení
2. Různé

Návrh programu byl schválen.    (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

PRůBěH JEDNáNí A PŘIJATá USNESENí

01/71/13 Výběrová řízení
1. Výběr zhotovitele k zakázce „Herní prvky – hřiště tř. Sou-

kenická“
Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení na akci „Herní prv-

ky – hřiště tř. Soukenická„ firmu Hřiště s.r.o., Zábrdovická 2, 615 00  
Brno, a to na základě doporučení hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Hřiště s.r.o., Zábrdovická 2, 615 
00  Brno na realizaci zakázky „Herní prvky – hřiště tř. Soukenická“ 
dle předlohy.   Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

2. Dodávka technických prostředků k zakázce – „Zefektivně-
ní městského kamerového dohlížecího systému“

Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení na akci „Zefektiv-

nění městského kamerového dohlížecího systému“ firmu Elektro-
servis-Broumov, Hesseliova 329, 550 01 Broumov, a to na základě 
doporučení hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Elektroservis-Broumov, Hesseli-
ova 329, 550 01 Broumov na realizaci zakázky „Zefektivnění městské-
ho kamerového dohlížecího systému“ dle předlohy. 

Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

3. Výběrové řízení na dodavatele kompostérů v rámci projektu 
„Zkvalitnění nakládání  s  komunálními odpady, podpora domácí-
ho kompostování – město Broumov“

Předkladatel: vedoucí odboru životního prostředí
RM schvaluje výzvu k podání nabídky a seznam oslovených firem 

na dodávku kompostérů v rámci projektu „Zkvalitnění nakládání 

s komunálními odpady, podpora domácího kompostování – město 
Broumov“ dle předlohy.

RM jmenuje hodnotící komisi (spolu s náhradníky) ve složení: 
Milan Kotrnec (Kamil Slezák) předseda komise, Arnošt Obst (Arnold 
Vodochodský), Mgr. Jiří Ringel (Pavel Fröde), Bc. Robert Mazurek 
(Petr Vlček), Ing. Marcela Žouželková (Ing. Dušan Šedek). 

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

4. Výběrové řízení na dodavatele štěpkovače v rámci projektu 
„Zkvalitnění nakládání s komunálními odpady, podpora domá-
cího kompostování – město Broumov“

Předkladatel: vedoucí odboru životního prostředí
RM schvaluje výzvu k podání nabídky a seznam oslovených firem 

na dodávku štěpkovače v rámci projektu „Zkvalitnění nakládání s ko-
munálními odpady, podpora domácího kompostování – město Brou-
mov“ dle předlohy.

RM jmenuje hodnotící komisi (spolu s náhradníky) ve složení: 
Milan Kotrnec (Kamil Slezák) předseda komise, Arnošt Obst (Arnold 
Vodochodský), Mgr. Jiří Ringel (Pavel Fröde), Bc. Robert Mazurek 
(Petr Vlček), Ing. Marcela Žouželková (Ing. Dušan Šedek). 

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

02/71/13 Různé
1. Smlouva o úhradě nákladů na pořízení změny č. 4 územního 

plánu Broumova
Předkladatel: starosta
RM schvaluje Smlouvu o úhradě nákladů na pořízení změny č. 4 

územního plánu Broumova (rozšíření plochy pro golf) s firmou sun 
2U s.r.o., se sídlem Kladská 27, 550 01  Broumov – Velká Ves dle před-
lohy. Hlasování: pro: 6,   proti: 0,     zdržel se: 0

2. Žádost o finanční příspěvek z prostředků RM
 Předkladatel: starosta
RM schvaluje žádost o finanční příspěvek ve výši 10.000,- Kč 

z prostředků RM na úhradu části nákladů spojených s dopravou na 
sportovní turnaj QuattFo ve Forchheimu ve dnech  13. – 14.07.2013. 

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání: 15:50 hod. 

Termín následujícího jednání RM: 
středa 17. července 2013 od 13:00 hod.
Zapsala:  Jitka Nigrinová

Ověřeno dne: ………………….    
Ověřovatel: Arnold Vodochodský    

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta
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Přítomni: pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Fröde, 
pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, MUDr. Jiří Veselý, pan Ar-
nošt Obst a Ing. Eva Blažková, MPA - tajemnice. 

Omluven:   ----------------------
Pozdější příchod:  pan Arnold Vodochodský (13:30)
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté:   Bc. Tomáš Král – zástupce vedoucí od-

boru správy a majetku města, pan  Petr Kuchta – vedoucí odboru in-
vestic a rozvoje, Bc. Lucie Lesáková –  vedoucí org. složky Kultura  
a Infocentrum

 
Ověřovatel: pan Pavel Fröde      (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0) 

Začátek jednání: 13:05 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 

členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Majetkové záležitosti
2. Výběrová řízení
3. Kontrola usnesení
4. Příspěvky RM
5. Různé

Návrh programu byl schválen.    (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

PRůBěH JEDnání A PŘIJATá USnESEní

01/72/13 Majetkové záležitosti
Předkladatel: vedoucí odboru SMM
1. Smlouva o právu k provedení stavby p.p.č. 307/2 v k.ú. Broumov 

a schválení záměru  pronájmu p.p.č. 307/16 k.ú. Broumov
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Stavba zpev-

něná komunikace a chodníků“, mezi městem Broumov a společnos-
tí VEBA, textilní závody a. s., Přadlácká 89, 550 01 Broumov, IČO 
45534276 dle předlohy.        Hlasování: pro: 6,  proti: 0,  zdržel se: 0

RM schvaluje záměr pronájmu p.p.č. 307/16 o výměře 40 m2 v k.ú. 
Broumov.    Hlasování: pro: 6 ,  proti: 0, zdržel se: 0

2. Zrušení usnesení RM  – uzavření nájemní smlouvy k části 
p.p.č. 268/2 v k.ú. Velká Ves   u Broumova

RM ruší své usnesení ze dne 19. prosince 2012, bod 4, ve věci uza-
vření nájemní smlouvy k části p.p.č. 268/2 - zahrádce č. 14 o výměře 
80 m2 v k.ú. Velká Ves u Broumova s paní Monikou Gažiovou, bytem 
Polákovy domy č.p. 190, 550 01 Broumov, a to z důvodu nepodepsání 
nájemní smlouvy žadatelkou. Hlasování: pro: 6,   proti: 0, zdržel se: 0

3. Smlouva o právu k provedení stavby p.p.č. 489/6 v k.ú. 
Broumov
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Vodovodní a 

kanalizační přípojka a komunikační připojení – sjezd“ mezi městem 
Broumov a stavebníky panem Janem Romanem, bytem Křinice 145 
a slečnou Terezou Bartkovou, bytem Lidická 180, 550 01 Broumov VI 
dle předlohy. Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

4. Vzor smlouvy o právu provedení stavby
RM schvaluje vzor smlouvy o právu k provedení stavby dle předlo-

hy, se zapracováním připomínek radních.
Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

Příchod pana Arnolda Vodochodského ve 13:30 hod.

Jednání Rady města Broumova č. 72
ze dne 17. července 2013

5. Smlouva o právu k provedení stavby st.p.č. 911 a p.p.č. 921 
v k.ú. Broumov

RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Hygienické 
zázemí fotbalového hřiště na st.p.č. 911 a p.p.č. 921, k.ú. Broumov“ 
mezi městem Broumov a Tělovýchovnou jednotou Slovan, IČO 
15046028, Střelnická 81, 550 01 Broumov dle předlohy.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

6. Bigboš o.s. - žádost o bezúplatnou výpůjčku pódia
Předkladatel: starosta
RM schvaluje bezúplatnou výpůjčku pódia občanskému sdružení 

Bigboš (hudební festival dne 10.8.2013 v Křinicích). 
RM ukládá vedoucí org. složky Kultura a Infocentrum ve spolu-

práci s ředitelkou Technických služeb města Broumov přehodnotit 
a navrhnout úpravu ceny za pronájem pódia, dále přehodnotit cenu 
prací účtovanou technickými službami za montáž pódia.            

Termín do 31.08.2013  Hlasování: pro: 7, proti: 0,   zdržel se: 0

7. Agentura pro rozvoj Broumovska o.s. – žádost o slevu z ceny 
postavení městského  pódia

Předkladatel: starosta
RM schvaluje Agentuře pro rozvoj Broumovska o.s., Klášterní 1, 

550 01 Broumov snížení  částky účtované za stavbu pódia   při akci 
Vinum et Cetera v červnu 2013, o částku 5.000,-Kč.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

8. nákup multifunkčního zařízení (kopírka, tiskárna, fax, ske-
ner) Technické služby města  Broumov

Předkladatel: ředitelka Technických služeb města Broumov
RM schvaluje nákup multifunkčního zařízení – kopírka, tiskárna, 

fax, skener pro Technické služby města Broumova.
Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

9. Prodej osobního automobilu zn. nissan Almera Technic-
kým službám města Broumov

Předkladatel: místostarosta 
RM schvaluje prodej vozu zn. Nissan Almera Tino, SPZ 4H4 7161 

Technickým službám města Broumov, za podmínek dle předlohy.
Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0
 
10. Bytová komise
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání bytové komise č. 29/2013 ze 

dne 11.06.2013.        Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

02/72/13 Výběrová řízení
Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje města
1. Výběr zhotovitele k zakázce „Oprava schodišťových stupňů – 

Klášterní schody“
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Oprava 

schodišťových stupňů - Klášterní schody“ firmu Tomáš Kučera, Zpra-
cování kamene, Hejtmánkovice 16, 550 01 Broumov, a to na základě 
doporučení hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Tomáš Kučera, Zpracování kame-
ne, Hejtmánkovice 16, 550 01 Broumov na realizaci zakázky „Oprava 
schodišťových stupňů - Klášterní schody“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

2. Výzva k podání nabídky k zakázce „Oprava fasády MěÚ 
Broumov č.p. 239 – budova I“

RM schvaluje výzvu k podání nabídky, seznam oslovených firem a 
zadávací dokumentaci k zakázce  „Oprava fasády MěÚ Broumov č.p. 
239 – budova I“ včetně příloh.
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RM jmenuje hodnotící komisi (spolu s náhradníky) ve složení: 
Milan Kotrnec (předseda komise), Pavel Fröde, Petr Kuchta, Arnold 
Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel (Kamil Slezák, Arnošt Obst).

Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

3. Výzva k podání nabídky zakázka „Oprava místní komunika-
ce – Růžová ulice    v Broumově“

RM schvaluje výzvu k podání nabídky, seznam oslovených firem a 
zadávací dokumentaci k zakázce „Oprava místní komunikace – Růžo-
vá ulice v Broumově“  včetně příloh.

RM jmenuje hodnotící komisi (spolu s náhradníky) ve složení: 
Milan Kotrnec (předseda komise), Pavel Fröde,  Petr Kuchta, Arnold 
Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel (Kamil Slezák, Arnošt Obst).

Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

4. námitka proti zrušení výběrového řízení k zakázce „Dodáv-
ka a instalace mobilního   kluziště 300 m2“

Předkladatel: místostarosta
RM bere na vědomí informaci o podání námitky proti zrušení vý-

běrového řízení k zakázce „Dodávka a instalace mobilního kluziště 
300 m2“ dle předlohy. Hlasování: pro: 7,   proti: 0,  zdržel se: 0

03/72/13 Kontrola usnesení
Předkladatel: tajemnice MěÚ
RM bere na vědomí kontrolu plnění usnesení.
Hlasování: pro: 7,  proti: 0,   zdržel se: 0

04/72/13 Příspěvky RM
Předkladatel: místostarosta
1. Žádost o.s. Džas dureder dživipnaha  o úhradu části nákladů 

na akci „Republikový  turnaj v malé kopané romských družstev“
RM schvaluje příspěvek z prostředků RM  ve výši 7.600,- Kč (for-

mou úhrady nákladů)  Džas dureder dživipnaha o.s., na akci „Repub-
likový turnaj v malé kopané romských družstev“, za podmínky vyko-
nání prací pro město Broumov. Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

2. Žádost nF gymnázia Broumov o příspěvek 
Předkladatel: starosta
RM schvaluje příspěvek z prostředků RM ve výši 10.000,- Kč Na-

dačnímu fondu gymnázia Broumov na úhradu části nákladů spoje-
ných s návštěvou žáků a pedagogů partnerského gymnázia z Rohru 
ve dnech 19. – 22. září 2013.  Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 1 
(p. Ringel)

3. Žádost o.p.s. Občanské poradenské středisko Hradec Králo-
vé o finanční podporu

Předkladatel: starosta
RM zamítá žádost Občanského poradenského střediska Hradec 

Králové, o.p.s., o finanční podporu dle předlohy, z důvodu zajištění 
obdobných služeb v Broumově. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,   zdržel se: 0

4. Žádost o finanční příspěvek 
Předkladatel: starosta
RM schvaluje finanční příspěvek ve výši 5.000,- Kč z prostředků 

RM na charitativní koncert Schola Gregoriana, pořádaný panem Da-
videm Novotným, který se uskuteční dne 3.12.2013 v klášterním kos-
tele sv. Vojtěcha v Broumově. Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

05/72/13 Různé

1. Žádost o.s. Lyžařský oddíl Broumov o podporu při jednání o 
odkoupení pozemku

Předkladatel: starosta.  RM vyjadřuje podporu o.s. Lyžařský oddíl 
Broumov při jednání o možnosti odkoupení či dlouhodobém proná-
jmu pozemků p.p.č. 1319/3 v k.ú. Heřmánkovice od Benediktinského 
opatství. RM ukládá starostovi města jednat s Benediktinským opat-
stvím v této věci.  Termín: do 31.10.2013. Hlasování: pro: 7, proti: 0,      
zdržel se: 0

2. Žádost o povolení hudební produkce
Předkladatel: starosta

RM uděluje výjimku z OZV č. 3/2004 hotelu Manor House na 
pořádání hudební produkce při svatebních obřadech dne 03.08.2013  
a 24.08.2013 do 24:00 hod. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

3. Žádost o povolení hudební produkce
předkladatel: starosta
RM uděluje výjimku z OZV č. 3/2004 panu Milanu Nemešo-

vi na pořádání hudební produkce v rámci veřejné výstavy hub dne 
16.08.2013 do 24:00 hod. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

4. Přijetí peněžního daru
Předkladatel: vedoucí finančního odboru
RM schvaluje Základní umělecké škole Broumov přijetí peněžní-

ho finančního daru ve výši 6.000,- Kč od společnosti VEBA, textilní 
závody a.s. dle předlohy. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

5. Odbor školství
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí rezignaci pana Ing. Aleše Kitlera  na funkci 

vedoucího odboru školství ke dni 31.10.2013, z důvodu odchodu do 
starobního důchodu. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

6. Technický dozor investora zakázka „Rekonstrukce Domu a 
dětí mládeže – Oprava  fasád, sanace suterénu a přístavba vstupu 
Domu dětí a mládeže Ulita Broumov“

Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje mandátní smlouvu na výkon technického dozoru 

investora k zakázce „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže – Oprava 
fasád, sanace suterénu a přístavba vstupu Domu dětí a mládeže Ulita 
Broumov“ s panem Jiřím Ptáčkem, bytem Rožmitál 66, Broumov dle 
předlohy. Hlasování: pro: 6,  proti: 1 (Mgr. Ringel),zdržel se: 0 

7. Uzavření veřejnoprávní smlouvy
Předkladatel: starosta 
RM bere na vědomí žádost obce Vernéřovice o uzavření veřejno-

právní smlouvy na úseku projednávání přestupků mezi městem Brou-
mov a obcí Vernéřovice.

RM ukládá vedoucí správního odboru připravit návrh veřejno-
právní smlouvy s obcí Vernéřovice. Termín: do 31.10.2013

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,   zdržel se: 0

8. Komise SPOZ
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání komise SPOZ č. 6 ze dne 

26.06.2013.   Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

9. Komise pro zahraniční spolupráci
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání komise pro zahraniční spolu-

práci č. 6 ze dne 27.06.2013. Hlasování: pro: 7,  proti: 0,   zdržel se: 0

10. Kulturní komise
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání kulturní komise č. 27 ze dne 

18.06.2013.  Hlasování: pro: 7,  proti: 0,zdržel se: 0

Ukončení jednání: 15:50 hod. 

Termín následujícího jednání RM: středa 24. července 2013 
od 15:00 hod.

Zapsala:  Jitka Nigrinová

Ověřeno dne:      
Ověřovatel: Pavel Fröde    

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta
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V případě, že by on sám  mohl zajistit čtení 
zpráv do rozhlasu, rádi si ho poslechneme 

a třeba konečně  najdeme toho pravého, 
kdo by to mohl ve našem městě dělat.

- paní Jana píše, že hlásit některé zprávy 
dvakrát týdně je zbytečné, jako například hlá-
šení   o grilování v hotelu VEBA, nebo co se 
hraje v divadle nebo někde jinde. Tyto zprávy  
naši zákazníci řádně zaplatili a také trvají na 
tom aby, byly odvysílány a kolikrát se   budou 
opakovat.

- značka „protifašistických bojovníků“ 
se pohoršuje nad tím, že jsme vysílali relaci 
o dovolené v Chorvatsku. Ano, tato cestovní 
kancelář si u nás zaplatila vysílání na   dobu 
dvou měsíců a my jsme to museli respektovat.

- nepodepsaný „…“ mi nadává do „rudé 
svoloče“. Chtěl bych se s tímto pisatelem  se-
tkat, aby mi vysvětlil, co jsem mu kdy udělal, 
že mne tak osočuje a jaký je   on ryzí charak-
ter. Ale na to nemá asi odvahu, a tak se scho-
vává za tři tečky.

- hudební znělka se pisateli „xyz“ zdála 
příliš dlouhá. Jistě si již všiml toho, že nyní   
znělka trvá jen několik vteřin. Tak snad již pi-
satel bude spokojen. Jestli ne, tak   ať se opět 
ozve. Určitě se domluvíme.  

Co se týká zrušení vysílání městského 
rozhlasu, tak si myslím, že to není žádné ře-
šení. Vysílá se pravidelně nejen v Broumově, 
ale také i v dalších městech našeho regionu. 
Pravidelně vysílají i místní rozhlasy na ves-
nicích. Rekonstrukce našeho městského roz-
hlasu stála pěknou řádku tisíc a konečně jsme 
se dočkali toho, že máme bezdrátový rozhlas. 
Tento rozhlas je také připojen na centrální  
systém civilní obrany a může kdykoliv fun-
govat při živelných pohromách (povodních, 
rozsáhlých požárech a podobně). Asi měst-
ský rozhlas není tak špatnou věcí, kterou by-
chom měli zavrhnout.   

V současné době bychom měli tedy ře-
šit, jak vysílání zkvalitnit, aby nebylo příliš 
hlučné a aby bylo vysílanému textu všude 
rozumět. I přes veškerou snahu techniků 
městského úřadu se to však ještě plně nedaří. 
Dochází bohužel i ke kradením reproduktorů 
a přijímacích jednotek, které jsou rozmístěny 
po celém městě. Nevím, k čemu tyto věci ně-
komu jsou.

Znovu opakuji, že se občané města na 
tyto naše techniky mohou kdykoliv obrátit  
a požádat je o řešení problému se slyšitelnos-
ti vysílání. Věřím, že vás nikdy neodmítnou  
a pomohou vám.  

Petr Cirkl,
vysílání městského rozhlasu 

Reakce na příspěvky  
na Broumovském 

diskuzním fóru  
k vysílání městského 
rozhlasu v Broumově

Nedá mi, abych nereagoval na diskusní 
příspěvky otištěné na Broumovském diskuz-
ním fóru v průběhu měsíce července 2013.

V žádném  případě nechci a nebudu od-
povídat na tyto příspěvky přímo na tomto 
fóru, protože většina příspěvků je anonym-
ních a většina diskutujících nemá odvahu se 
pod svůj „výtvor“ podepsat. Využívám tedy 
stránek Broumovských novin, abych na tyto 
příspěvky odpověděl zde.

Přiznávám, že tyto relace rozhlasu ne-
musí být ideální, každý na ně může mít svůj 
názor. Nikdy jsem se nebránil tomu, že bych 
nechtěl odpovědět, nebo nechtěl  pomoci 
řešit technické problémy, které jsou s tímto 
vysíláním spojeny – např. špatná slyšitelnost 
v některých částech města, případně příliš 
dlouhá znělka apod.

Nejdříve bych chtěl připomenout některá 
fakta: provozovatelem městského rozhlasu 
je Město Broumov. Vysílání rozhlasu bylo 
již před řadou let stanoveno tak, že se relace 
uskuteční 2x v týdnu a to vždy po 15. hodině. 
Nyní se tedy vysílá každé úterý a čtvrtek od 
15,30 hodin. Bylo také stanoveno, že se za ko-
merční zprávy bude vybírat poplatek 25,- Kč 
za jednu relaci. Bezplatně jsou vysílány pouze 
relace kulturního a sportovního charakteru, 
relace pro školy a mateřské školy a dále jsou 
vysílány bezplatně relace, které mají charita-
tivní charakter (sbírky, konání charitativních 
akcí apod.) Též jsou bezplatně vysílány zprá-
vy, které zadává Městský úřad. Po dohodě  
s vedením úřadu i zprávy, které jsou nám zasí-
lány obecními úřady v našem regionu.

Nehlásí se tedy nic zbytečně. Nedej bože, 
že bychom neodvysílali nějakou relaci, kte-
rá byla zaplacena. Všechny zprávy jsou také 
vždy publikovány na internetu, na stránkách 
města – www.broumov-mesto.cz a to vždy 
ihned po skončení relace. Ani jsme netušili, 
že se toto setká s tak příznivým ohlasem ob-
čanů, a to nejen broumovských.    

No a nyní k některým těm anonymním 
příspěvkům na diskusním fóru:

- vysíláním rozhlasu prý jisté občance bu-
díme děti. Nepředpokládali jsem, že její děti 
spí ještě po 15,30 hodině. Je-li tomu tak, tak 
se moc omlouváme.

- nepodepsaný přispívatel kritizuje „styl 
hlasatele“, který prý asi obsluhoval nádraž-
ní   rozhlas v Jaroměři. Tak to jsem skutečně 
v Jaroměři nikdy nedělal. Kdo mne zná,  tak 
ví, že přece jenom nějaké zkušenost s mode-
rováním mám. V tomto oboru   působím již 
řadu let, ale holt se každému nezavděčím.  

Dodatečný zápis dětí 
do Mateřské školy 

Broumov
Ředitelství MŠ Broumov vyhlašuje doda-

tečný zápis dětí do Mateřské školy Broumov 
pro školní rok 2013/2014, který se koná ve 
dnech 12. 9. – 13. 9. 2013 ( čt a pá) od 9.00 do 
15.00 hodin v budově Příčná 227, Broumov, 
kde se nachází ředitelství MŠ. 

K zápisu se dostaví zákonný zástupce dí-
těte. S sebou OP a rodný list dítěte. Přihlášku 
obdržíte na všech pracovištích mateřské ško-
ly nebo na www.skolkabroumov.cz.  

Taťána Loudová, ředitelka MŠ Broumov

Reakce na článek 
„Jak se nám nakupuje 

v Polsku“
Jsem rád, že pan Cirkl píše do Broumov-

ských novin o všem, co vidí a sám na vlastní 
kůži zažije. Já osobně si ho velice vážím a rád 
čtu jeho příspěvky, které často něco kritizují, 
anebo naopak chválí. Dělá to, jak sám říká, 
ve svém volnu a rád, nevím jestli mu už za to 
někdo veřejně poděkoval, myslím, že si to za-
slouží. 

Ale co se týká vztahů s našimi polskými 
sousedy, že jsme pro ně skutečně vítanými 
zákazníky, tak po zkušenostech, které jsem 
zažil na vlastní kůži dne 10.7.2013 na hra-
ničním přechodu v Českém Těšíně, s ním 
tak moc nesouhlasím. Ve zmíněný den jsem 
byl účastníkem zájezdu šedesáti českých tu-
ristů na Ukrajinu. I když jsme přejížděli hra-
nici státu, který je spolu s námi v EU, tedy  
v schengenském prostoru, přesto náš autobus 
celníci zastavili, údajně jen pro nějakou běž-
nou kontrolu provozovatele autobusu a jeho 
řidičů. Nebudete věřit, ale stáli jsme tam 2,5 
hodiny. Řidič dostal nějakou menší pokutu  
a potom nás bez vysvětlení pustili dál. Po pěti 
dnech, kdy jsme se vraceli, nám ukrajinští cel-
níci zkontrolovali a orazítkovali jen pasy a bez 
problémů nás pustili dál. Polští celníci si opět 
dali záležet a důležitě prošli všem pasy a v pěti 
případech nechali otevřít zavazadla a zkont-
rolovali jejich obsah. 

Jak vidíte, bez hranic jsme asi jen  v Če-
chách, jinde si je stále dobře hlídají a výrok, 
že jsme pro ně skutečně vítanými a váženými 
zákazníky, není tak docela pravda. 

Dušan Gajdoš
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Stal  jsem se jedním ze zástupců našeho 
města, který se spolu s místostarostou p. Sle-
zákem, radními p. Mgr. Ringelem a p.  Vodo-
chodským navštívil partnerské město Brou-
mova -  město Forchheim. Program pro nás 
se svými spolupracovníky připravil předseda 
Městského partnerství p. Schwanse.

V pátek 19. července pozdě odpoledne 
nás již v hotýlku Schweizer Grom očekával 
jeho majitel a zejména naši přátelé, a po celou 
dobu našeho pobytu průvodci - paní Helga 
Buhlová a pan Karsten Heinz. Paní Buhlovou 
jsem několik let neviděl, ale poznal jsem ji 
okamžitě, protože se vůbec nezměnila. Pana 
Heinze jsem viděl poprvé. Byl nám předsta-
ven jako budoucí nástupce a nyní žák paní 
Helgy. S dalšími pěti občany Forchheimu 
se učí česky. A jestliže jsem „vysekl“ poklo-
nu paní Buhlové, musel jsem pochválit také 
češtinu pana Heinze. Při  večeři v hostinci 
pivovaru Eichhorn nás pozdravil pan vrchní 
starosta  Franz Stumpf, stejně tak jako dele-
gace partnerských měst Gheria (Rumunsko) 
a  Le Perreux  (Francie). Setkání se účastnila 
dlouholetá pracovnice infocentra  paní  Irine 
Mattle. Ta nás pak také často provázela. Poté 
jsme se vrátili do „našeho“ hotelu. 

Sobota dopoledne byla věnována prohlíd-
ce areálu vodních sportů „KÖNIGSBAD“. 
Krytým vodním plochám pro celoroční uží-
vání dominoval bazén (25 m) se šesti draha-
mi, největší hloubkou 3,6 m, malými bazény 
s rozdílnými teplotami vody, saunami, dět-
skými bazénky a tobogány, ale na venkov-
ních plochách i trávníky. Zaujalo nás i velké 
technické zázemí včetně slunečních panelů. 
Průvodcem byl pan Peter Lutz, který ochotně 
odpovídal na naše dotazy. Zajímalo nás, s ja-
kou návštěvností město počítalo, aby provoz 
nebyl ztrátový. Podotýkám, že krásný, a od 
mé návštěvy před deseti lety větší a rozrůs-
tající se Forchheim s novými průmyslovými 
budovami i byty, má více než 30 tisíc obyvatel 
a velkou spádovou oblast. Aby provoz nebyl 
ztrátový, muselo by tento areál ročně navští-
vit 250 tisíc lidí.  V současné době je prý mírně 
ztrátový.

 Po prohlídce jsme poseděli s rumunský-
mi přáteli a pak jsme byli převezeni ke „krát-
kému obědu“ u Birgits Vintage. Zde nás po-
zdravil druhý starosta pan Franz Streit.

Po poledni  již vrcholily přípravy k zahá-
jení Annafestu. Na náměstí se tančilo, vyhrá-
vala kapela. Pak přišly krátké projevy a slav-
nostní průvod se vydal na cestu. Delegace 
všech tří partnerských měst byly přiřazeny  
k vedení města. Sluníčko pěkně přitápělo, mu-
zikanti vyhrávali, střelci stříleli a průvod se 
vydal na cestu. Asi po dvou kilometrech jsme 
přišli ke kopci zvanému Sklepní les. Slavnosti 
piva se zde konají od roku 1840. Je zde údaj-

ně 30 000 míst k sezení, 6 pódií s hudbou, 
24 pivních sklepů a bezpočet stánků s občer-
stvením všeho druhu, kolotoče a další atrak-
ce. Annafest navštěvuje kolem 300 000 lidí.  
V průběhu průvodu stojí na chodnících a u 
oken domů spousty lidí, kteří mávají a zdraví.

Když jsme došli ke sklepu, který byl vy-
brán jako první k zahájení (narážení sudu), 
ujal se slova pan vrchní starosta Franz Stum-
pf. V krátkém projevu uvítal přítomné a také 
delegace partnerských měst. Každou v jejím 
jazyce- nás tedy česky.  Poté narazil první 
sud. A povedlo se! Bodejť ne, vždyť už s tím  
má dlouholeté zkušenosti, neboť je již po-
čtvrté vrchním starostou (a ve Forchheimu se 
starostuje 6 let!) Pak se přecházelo k dalším 

Setkání ve Forchheimu 2013
sklípkům. Při procházení areálu jsme byli 
seznamováni s členy rady města.  Ze čtyřiceti 
nám jich byla představena minimálně polo-
vina. Poté jsme usedli na rezervovaná místa, 
kde jsme pohovořili s panem Schwansem. 
Německy a anglicky jsme se dorozumívali 
hlavně s rumunskými přáteli. Obsluhující 
personál nás překvapil, protože k němu pat-
řily i dvě Slovenky. Jakmile zaslechly češtinu, 
hned se k nám hlásily. Moc nás to potěšilo  
a je také - tak daleko od domova! Čas utekl 
jako voda, a tak jsme se v deset večer vrátili 
do našeho hotelu. V neděli jsme se v deset 
hodin na náměstí rozloučili s panem vrchním 
starostou Stumpfem, panem Heinzem i paní 
Buhlovou. Společně jsme se vyfotili, poděko-
vali za milé přijetí, pohoštění, starostlivost i 
péči, kterou nám věnovali. Pozvali jsme je na 
návštěvu Broumova.

A. Obst
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na nedělním slavnostním zasedání 31. 
Braunauer Heimattagu ve starobylé radnici 
promluvil vrchní starosta našeho partnerské-
ho města Forchheimu Franz Stumpf a před-
seda sdružení Ernst Birke. Zdravici, jejíž text 
uvádíme, přednesl broumovský starosta Mi-
lan Kotrnec, který se jako host tohoto setkání 
zúčastnil: 

Historie bohužel poskytla mnoho příkla-
dů, kdy je společnosti politicky naordinována 
hromadná ztráta paměti. Přesto, že dějiny 
několikrát dokázaly, že ztráta paměti je ni-
čivá a dusí národy, děje se tak i v současné 
době. Je na nás, kterých se účelový výklad 
týká, abychom hledali vysvětlení, které histo-
rii vysvětlí s nadhledem a dovede společnost  
k zamyšlení, jakých omylů se lidé dopouštěli 
a čeho by se měli vyvarovat. 

Současný Broumov a Broumovsko vnímá 
historii díky úsilí osobností působící na české 
i německé straně s respektem a úctou. Úctou 
k hodnotám i lidem, kteří na Broumovsku 
žili v jakémkoli historickém období. Vážíme 
si benediktinů, kteří přišli před osmi sty lety 
do našeho kraje a současně i obyčejných lidí, 
kteří tu po staletí žili, pracovali, vychováva-
li děti a vytvářeli hodnoty, na které jsme my 
současní Broumováci pyšní. 

Žijeme v době relativního klidu, jsme sou-
částí EU, nedělí nás hranice a troufnu si říci 
ani názory v myšlení. Máme každý své životní 
zkušenosti, které nás provázely životem. Pře-
dávejme je prosím mladším generacím, aby 
se neopakovaly chyby naše i předešlých gene-
rací. Pokračujme ve společném soužití, při-
pomeňme si období, kdy jste jako děti chodili 
na „handl“abychom si navzájem rozuměli. 
Je období, kdy se otvírají možnosti mladším 
generacím.... 

Na závěr bych rád poděkoval městu For-
chheimu a ostatním městům a obcím, za to, 
že vám pomohli najít nový domov v těžkém 
období vašeho života. 

  

Zveme Vás na jubilejní 35. ročník 

„Memoriálu 
Slávky Streubelové“
ve volejbalu, který se uskuteční  

v sobotu 24. srpna od 9 hodin na Dět-
ském hřišti. V případě nepříznivého 
počasí ve sportovní hale.31. sraz krajanů 

 
Po druhé světové válce bylo z bývalé-

ho broumovského okresu vysídleno 22.000 
Němců, celkem 13 transportů, které skonči-
ly ve všech okupačních zónách – v americké, 
anglické, francouzské i sovětské. Tito krajané 
se v Německu setkávají od roku 1953, kdy byl 
zorganizován první sraz. V posledních letech 
je sraz každé dva roky. Prvního srazu jsem se 
zúčastnil v roce 1991. Tehdy přišlo na sraz 
ještě 4.500 krajanů, na ten letošní 250. 

 Ten letošní se konal od pátku do neděle 
ve dnech 12.-14. července. Sraz byl ve městě 
Forchheimu, který má od roku 1953 nad naši-
mi krajany patronát a je tam také dvojpodlaž-
ní budova – Broumovské krajanské muzeum 
(Braunauer Heimatmuseum). Začátkem 90. 
let jsem do tohoto muzea přivezl asi 35 au-
tobusových zájezdů, asi 1.400 lidí, převážně 

z Broumovska. Kromě toho jsem každé dva 
roky organizoval zájezd na uvedené srazy – 
ten letošní byl od roku 1991 už můj čtrnáctý. 
Prvních asi osm srazů jsme odjeli s plným au-
tobusem, postupně začal počet ubývat, letos 
nás bylo pouze šest, tedy kromě vedení měs-
ta – to reprezentovali starosta Milan Kotrnec  
s manželkou a bývalý starosta Zdeněk Streu-
bel s manželkou. 

Hlavní program začal až v sobotu dopo-
ledne uctěním památky mrtvých krajanů na 
místním hřbitově. Odpoledne se konalo hlav-
ní shromážděníBěh v místním sále v Jahnha-
lle. Nejkrásnější ze třídenního setkání bývá 
kulturní program v sobotu večer. Ten jako ob-
vykle sestával z lidových písní a tanců z Brou-
movska a také z humoristických scének ve 
„spisovné broumovštině“. V neděli dopoledne 
potom byla společná mše v kostele sv. Martina  
a odpoledne slavnostní shromáždění v měst-
ském radničním sále, kterého se zúčastnili 
i oficiální hosté, např. poslanec německého 
parlamentu Stefan Mayer, vrchní starosta 
Forchheimu Franz Stumpf a další. Na tomto 
shromáždění promluvil i náš starosta Kotr-
nec. Po tomto shromáždění se všichni sešli 
opět v Jahnhalle. 

Domnívám se, že letos byl poslední více-
denní sraz. Už bude velmi málo nejen těch, 
kteří by zajistili program, ale i těch, kteří se 
budou moci srazu zúčastnit.

 Jan Neumann 

Mistrovství republiky 
Romů v malé kopané

vyhrálo mužstvo 
z Brna

Za krásného počasí se konal již  XIII. roč-
ník republikového turnaje na hřišti ve Velké 
Vsi. Do semifinále se dostala mužstva do-
mácího Broumova, Trutnova, Brna a Kolína. 
Domácí porazili v semifinále Kolín a Brno 
Trutnov. O třetí místo si to rozdaly Trutnov 
a Kolín, z třetího místa se nakonec radovali 
Trutnovští. Ve finále podlehli domácí Brnu 
1:2.

Fandit přišlo mnoho fanoušků, počasí se 
nám  vydařilo, konec turnaje byl v 16 hodin.

Chtěl bych touto cestou poděkovat všem, 
kdo se na turnaji podíleli, pořadatelům  
i sponzorům, kterých bylo opět mnoho.

Velký dík patří Městu Broumovu a nema-
lé poděkování Technickým službám.

Ještě jednou dík všem.
Jiří Bartoš, organizátor turnaje

Turnaj 
v malé kopané
Dne 20.7.2013 se uskutečnil ve Vernéřo-

vicích tradiční turnaj v malé kopané – Me-
moriál Tomáše Kerestešiho. Konal se již 
osmý ročník za účasti šesti družstev z okolí 
Broumovska (Old Boys, S bídou7, Napajedla, 
Pouliční směs, Chlapi v ofsajdu, FK Vernéřo-
vice). 

Po urputných, avšak férových utkáních se 
stal vítězem domácí celek mladých hráčů FK 
Vernéřovice.

Pořadatelé připravili pro hráče slunečný 
letní den, bohaté pohoštění a ceny pro každé 
družstvo. Byli oceněni i nejlepší hráč, bran-
kář a střelec i hráč věkem nejstarší.

Příští rok se mohou nejen sportovci do 
Vernéřovic opět těšit.

Podzimní mistrovská 
kopaná začíná

 
neděle 11. srpna  14,30: 
Broumov B - Jaroměř B
17,00: Broumov A - Jaroměř
 
neděle 25. srpna  14,30: 
Broumov B - Heřmánkovice
17,00: Broumov - Červený Kostelec
 
Žáci a dorost:
Sobota 17. srpna v 9,30 a v 11,15: 
Broumov - Kostelec nad Orlicí
Sobota 31. srpna v 9,30 a v 11,15: 
Broumov - Červený Kostelec
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HC Olivětín
Již patnáctým rokem se hokejové mužstvo HC Olivětín účastní okresního přeboru neregistrovaných hráčů. V posledních letech se tato 

soutěž stává prestižní záležitostí vzhledem k účasti bývalých hokejistů z okresních a krajských soutěží. Přesto se v sezóně 2012/2013 podařilo 
olivětínskému týmu postoupit do play-off, kde obsadil konečné 6. místo.  Navíc začátkem sezóny oslavil klub významné 15. výročí své novodobé 
existence, což je až s podivem vzhledem k nehokejovým podmínkám zde na Broumovsku. Těžko by se hájily barvy města bez party nadšenců, 
ale také bez přispění sponzorů. Proto bychom chtěli vyjádřit naše díky firmám Veba, Pivovaru Broumov a městu Broumov za poskytnutí fi-
nanční podpory.                HC Olivětín

Běh Emericha Ratha
Tak jako všichni v naší republice i spor-

tovci netrpělivě čekali na příchod pěkného 
počasí. Toto přání se nám splnilo, a tak při ju-
bilejním desátém ročníku tohoto sportovní-
ho klání nic nebránilo příjemně strávenému 
sobotnímu dopoledni ať už v parku nebo pří-
mo na trati. Závod nesoucí jméno broumov-
ského rodáka Emericha Ratha i letos přilákal 
ke sportování do Schrollova parku mnoho 
běžců. Že je závod oblíbenou sportovní akcí, 
potvrzuje  každoroční  účast běžců různého 
věku. Nejprve odstartovaly kategorie nej-
menších dětí, kterých se letos nezúčastnilo 
tolik jako v předešlých ročnících. Drobnou 
cenu obdržely i děti, které se neumístily na 
stupních vítězů, ale v plném nasazení za nad-
šeného povzbuzování přihlížejících rodičů 
doběhly do cíle. U kategorie starších žáků se 
zvyšovalo napětí i nervozita, nebyla nouze  
o dramatické doběhy do cíle.

V dětských, žákovských a dorosteneckých 
kategoriích v letošním ročníku startovalo cel-
kem 71 malých závodníků a 22 dospělých. 
O to víc potěší, že některé z mladých nadějí 
běžeckého sportu jsme mohli zahlédnout na 
startu už po několika ročnících. Letos se po-
vedlo žákovské traťové rekordy zlepšit hned 
třikrát. Meierová Bára Spartak Police zlep-
šila časem 1:20,01 na 400 m dívčí rekord žá-
kyní mladších. Další rekord pro sebe získala 
Šefcová Kateřina ze Spartaku Police, která 
uběhla 800 m v kategorii žákyň (12-13 let) za 
2:55,48.. V dorostencích mladších překonal 
traťový rekord Bárta Martin Hvězda Pardu-
bice na  2000 m časem 6:45,36 předvedl vy-
nikající výkon.

Výsledky v ostatních kategoriích byly sta-

bilní a byly mezi nimi 
dlouhodobě kvalitní 
výkony. Zvláště po-
zorováním výsledků  
v těchto kategoriích 
si uvědomíme smy-
sl závodu - podpora 
soutěživosti v rovině 
fair play a rozvíjení 
zdatnosti. 

V  kategoriích 
dospělých rekord  
nepadl, velmi teplé 
počasí příliš  nepřálo 
překonání  loňských  
časů, přesto stojí za 
to se nad výsledky  chvilku pozastavit. 

Proti předchozím ročníkům se postavily 
na trať dlouhou 7 km  broumovským Rájem 
pouze 4 ženy.  V ženách nad 35 let zvítězila  
s časem 32:42,11  Brumlichová Romana 
Medvědí doupě. V ženách do 35 let běžela 
Vránová Alena 10 kilometrů 1:00,36 ve sty-
lu Canicross , což je běh s doprovodem psa.  
V ženách do 35 let běžela  Hanušová Lenka  
TT Janovičky   7000 m časem  31:30,41 a zví-
tězila.

Muži závodili ve čtyřech věkových kate-
goriích, pro všechny byla připravena dobře 
značená desetikilometrová trať broumov-
ským Rájem. 

Celkovým vítězem a první v kategorii 
muži  A se stal v letošním roce  Beran Jan 
časem 42:59,09  Spartak  Police.  Vítězem  
a první kategorii  muži B  se stal Osoba Mar-
tin běžící za Lokomotivu Meziměstí s časem 
46:04,80. 

Z dalších výkonů je nutno vyzdvihnout 
úspěchy běžců ve veteránských kategoriích. 
V kategorii muži C (50 – 59 let) si zaběhl pro 
první místo ve velmi pěkném čase 48:12,18  
Zelený Luděk AC Náchod. V kategorii muži 

D (60 a více) si pro vítězství v rekordu doběhl 
Zajac Leszek časem 52:16,39 Walbrzych.

Nakonec se v cíli sešli všichni běžci bez 
větších problémů, závod si pochvalovali a v 
přátelské atmosféře sdíleli radost z pohybu. 
Doufejme, že i v následujícím 11. ročníku bu-
deme svědky výborných  sportovních výko-
nů a Běh Emericha Ratha zůstane akcí, kde 
se setkávají nejen různé věkové skupiny, ale  
i běžci s různou výkonností, kterým nechybí 
láska k tomuto sportu. 

Na závěr mi dovolte poděkovat městu 
Broumov za trvalou podporu. Dále děkujeme 
sponzorům, díky kterým se nám daří dělat 
atraktivní závod. Jsou to HOBRA ŠKOLNíK 
a VEBA BROUMOV, Pivovar Primátor Ná-
chod, HS Flamingo, J. Smrček,Sport Hotá-
rek. Díky patří i pořadatelům Ulity Broumov  
a ASPV Broumov. Děkujeme městu Broumov 
za poskytnutý grant. Děkujeme také všem 
běžcům, bez kterých by závod neměl tak 
úžasnou atmosféru. Děkujeme, ať i ten násle-
dující ročník je tak úspěšný.

Radek Kolář
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DEN DĚTÍ – DEN PRO DĚTI
Na 1. stupni ZŠ Hradební vrcholí každý školní rok tradičně v divadle závěrečnou akademií 

s vyhlášením nejlepších žáků a s programem tříd. Letos proběhla tato akce netradičně v sále 
Střelnice. Byl to výborný nápad! 

Na začátku odměnil ředitel školy Vladimír Vondrouš nejúspěšnější žáky jednotlivých tříd 
(chování, prospěch, sběr papíru, sport, soutěže) a oceněni byli také nejlepší sběrači citrusové 
kůry. Pak už přišel na řadu program tříd. Střídaly se písničky (české i anglické, o kočkách i 
námořnících), tance (polka, čača, samba, mazurka, hip hop, country tanec i tanec indiánský 
nebo břišní), divadla páťáků, pobavila i módní přehlídka. Následovala řada veselých i poměr-
ně náročných soutěží družstev (družstvo tvořily děti jednoho stolu). Vítězila rychlost, hbitost, 
obratnost, znalost pohádek, někdy i troška štěstí.

Pak přišla slavnostní chvíle. Žáci 5. A a 5. B se rozloučili s „národkou“ společnou písnič-
kou a předali symbolický klíč od školy svým nástupcům, budoucím páťákům. Závěr programu 
patřil hudbě a tanci.

Děti i učitelé se celé dopoledne výborně bavili, a to díky zajímavému a živému programu, 
který připravila a moderovala Lucka Židová, studentka PFHK. Pořadem provázeli také Lucka 
Lexmanová a Jakub Drahorád. Záštitu nad celým dopolednem měli páťáci. Starali se o občer-
stvení, pomáhali při soutěžích, zajistili úklid. Děkujeme panu Hajpišlovi za ozvučení akce. Po-
děkování patří také Městskému úřadu v Broumově za poskytnutý grant. 

Nakonec už jen – krásné prázdniny!
Alena Miklošová,   foto J. Hajpišlová

Rozloučení 
s předškoláky 
Letošní příchod léta byl spíše ve zname-

ní zimy a deště, aby na chvilku přišla nesku-
tečná vedra. Vedra byla taková, že jsme se 
všichni těšili na mírné ochlazení, to přišlo, ale 
nebylo mírné, ale pořádné. No prostě počasí 
bylo takové, že se velice těžko plánovaly akce 
s dětmi, protože většina se jich koná venku a k 
tomu je potřeba pěkné počasí.

Počasí – nepočasí, prostě loučení s před-
školáky proběhla s různými úpravami podle 
toho, jestli nás právě spalovalo horko, omýva-
ly dešťové kapky nebo ovíval studený vítr.  Na 
všech pracovištích, u slavnostně prostřených 
stolů s bílým ubrusem, děti baštily jídla, která 
jim během roku nejvíce chutnala a mnohde 
nechyběl ani zmrzlinový pohár. Dětem z Ma-
sarykovy MŠ počasí bohužel znemožnilo po-
slední výlet do Adršpašských skal, ale zábava 
byla i ve školce. V Cihlářské se ve čtvrtek 27. 
6., po slavnostním šerpování  předškoláků 
na školáky, vesele opékaly buřtíky, protože to 
nám to sluníčko už zase vysvitlo. Ve čtvrtek 
20. června se ve školkách na sídlišti a v Přad-
lácké u Veby spalo až do rána. V Přadlácké se 
sešli ve školce námořníci a piráti, kteří plnili 
zadané úkoly. Ve školce přežili bez úhony až 
do druhého dne. V Příčné na sídlišti na roz-
loučenou za dětmi přijela paní Žočková s ko-
níkem, který děti na zahradě MŠ povozil na 
svém hřbetě. Než dorazila pozdravit trochu 
se strachující děti Bílá paní, zhlédly ukázku 
výcviku psů a zjistily, že poslouchat umějí 
lépe než některé z nich. Po splnění úkolů je již 
čekala odestlaná postel, pro mnohé poprvé 
bez někoho z rodiny. 

Přejeme dětem hezkou, teď již druhou 
půlku prázdnin a šťastné vykročení do školy, 
za novými kamarády a novými učiteli. Vě-
říme, že s prvním vysvědčením se za námi 
přijdou pochlubit a podělit o zážitky ze školní 
lavice.          Taťána Loudová, ředitelka MŠ
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Měsíc červen na ZŠ, 
Broumov, Kladská  
V závěru školního roku 2012 – 2013 jsme 

připravili pro naše žáky celou řadu zajíma-
vých akcí, které se organizovaly v rámci jed-
notlivých grantů.

V rámci městského  grantu „Děti dě-
tem“  jsme oslavili MDD v klášterní zahradě. 
Velké poděkování za spolupráci při organi-
zaci  tohoto dne patří panu Sajfrídovi a jeho 
mladým skautům, kteří připravili mnoho 
zajímavých her a soutěží. V měsíci červnu 
pro naše žáky byl ještě připraven  „Sportov-
ní den“ a  v příštím školním roce ještě bude                                                                                                                  
„Mikulášská nadílka“.

V tomto měsíci jsme dokončili králové-
hradecký grant „Chceme žít zdravě“. Žáci 
se v rámci jednotlivých seminářů seznámili 
se zásadami zdravého životního stylu. Pod 
vedením školní psycholožky PhDr. Rejtarové 
se dozvěděli jak správně komunikovat. Mgr. 
Mňuková, odborná učitelka z Nového Města 
nad Metují, je seznámila s racionální výživou 
a Mgr. Kudelová upozornila naše žáky na 
škodlivost kouření, alkoholu a drog pro naše 
zdraví. Výuku jízdě na kolečkových bruslích 
odborně zajišťovala slečna Rainová. Velkým 
zážitkem pro naše žáky byl turistický výlet do 
Adršpašských skal.  Poslední týden v červnu 
byl zaměřen na opakování  získaných znalostí 
a dovedností formou soutěží a her. V tomto 
školním roce také dokončíme grant „Po sto-
pách romského etnika“, který je zaměřen na 
zdokonalování dovedností a znalostí práce  
s počítačem.

Žáci 2. třídy speciální školy odjeli  na tří-
denní pobyt  „S Lutomou do Krkonoš“.  Tato 
třída také pokračuje v rámci grantu „Zvlád-
neme to i my“ v nácviku jízdy na koních. 

Městský grant „Stůj, dej přednost v jízdě“  
se organizoval na dětském hřišti v Náchodě 
a v rámci dvoudenního pobytu na Janovič-
kách.  Bude ukončen v příštím školním roce. 
V rámci grantu „Práce šlechtí člověka“ žáci se 
zúčastnili přednášky „Citlivé zásahy člověka 

S Lutomou 
do Krkonoš
Žáci speciální třídy Základní školy Klad-

ské vyrazili ve dnech 12.6. – 14.6.2013 na 
výlet do Horní Malé Úpy v Krkonoších. Deš-
tivé dny ustaly a už v den odjezdu nás přiví-
talo slunné počasí. Po příjezdu do Krkonoš 
se děti ubytovaly a vyrazily do lesa na dříví.  
K večernímu opékání buřtů si upekly své vlast-
ní housky a po večerní pohádce usnuly, aby 
nabraly síly na další den. Druhý den podnikly 
pohádkovou stezkou túru na Pomezní boudy 
a navštívily místní hájenku, kde jim ukázali 
zvířata, včetně čerstvě narozeného kůzlete. 
Večer si děti užily legraci při různých hrách 
a soutěžích. Poslední den byl pro děti trošku 
smutný, protože se nikomu nechtělo domů, 
ale nakonec všichni odjížděli s úsměvem  
a nadšením, že podobný výlet brzy zopakuje-
me.

Děti s postižením jsou ve většině přípa-
dů naprosto závislé na své rodině, a proto je  
u nich velmi potřebné podporovat jejich mož-
né odpoutání se od rodiny, a tím i jejich so-

do CHKO Broumovsko“, navštívili čističku 
odpadních vod v Polici nad Metují a také vy-
pomohli s jarním úklidem našeho města. Na 
školní zahradě obnovovali  nátěry laviček, 
plotu a altánu. Tento grant bude dokončen 
také v příštím školním roce.

Městský grant „Horolezecká stěna“  je ur-
čen pro žáky 2. stupně. Již v letošním roce byl 
zahájen a v následujícím roce bude nadále po-
kračovat, stejně jako městský  grant „Chceme 
být spolu“  a královéhradecký grant „V zdra-
vém těle zdravý duch.“

Věříme, že i v příštím školním roce našim 
žákúm poskytneme mnoho dalších a zajíma-
vých akcí, které je obohatí o další znalosti  
a dovednosti.  Přejeme našim žákům a všem 
zaměstnancům hezké prázdniny a rodičům, 
všem ostatním organizacím děkujeme za 
spolupráci.

běstačnost a samostatnost. Tyto děti nemají 
často vůbec možnost vyzkoušet si zvládnutí 
pobytu v jiném prostředí, bez své rodiny. Ta-
kový pobyt je velmi přínosný jak pro samotné 
dítě, tak i pro jeho rodinu.  Společným po-
bytem se zároveň prohlubují vztahy, vazby 
a vzájemná kooperace celé skupiny dětí se 
zdravotním postižením i jejich pedagogic-
kých pracovníků.

Touto cestou bychom rádi poděkovali fir-
mě LUTOMA za poskytnutí sponzorského 
daru, díky kterému jsme mohli zafinancovat 
soukromou dopravu do Krkonoš a zpět. Do-
prava linkovými spoji je pro nás a naše žáky 
velmi náročná a mnohdy nerealizovatelná. 
Proto si opravdu velmi vážíme finančního 
daru, který nám firma LUTOMA poskytla a 
bez něhož bychom výlet do Krkonoš nemohli 
uskutečnit.                Mgr. Jitka Kieslingová,     

Adéla Hassan,   Phdr. Dagmar Sokolová

Jak školáci zahájili 
prázdniny v Rožmitále

V pátek 28.6.2013 se v bývalé škole se-
šlo 23 dětí, aby oslavily konec školního roku 
a užily si celý víkend na zahájení prázdnin. 
Program pro ně připravila Místní skupina 
Českého červeného kříže. Po shromáždě-
ní všech a uložení věcí na spaní v tělocvičně  
a po seznámení se s pravidly a programem 
činností, bylo prvním úkolem uvařit večeři. 
Za účasti dospělých se to podařilo a k veče-
ři byla výborná čočková polévka. Po osobní 
hygieně se děti uložily do spacáků a sledova-
ly filmy na videu. Ráno po snídani - podával 
se teplý čaj s buchtami - se všichni vydali na 
vycházku po zdejším okolí, aby poznávali  
a pojmenovávali vše, co roste v naší krásné 
přírodě.

 Po obědě přijela pozvaná skupina mla-
dých lidí, kteří si říkají ASA DAEMONS, aby 
předvedla střelbu z airsoftových a paintballo-
vých pušek. Střelbu si postupně vyzkoušely 
všechny děti. Přitom se hrála přehazovaná  
a přetahování lanem. K večeři si děti pochut-
naly na kuřatech pečených na ohni. Po se-
tmění ve dvojicích a někdo i sám musel projít 
stezku odvahy. Venkovní pobyt ukončil oh-
ňostroj. Uvnitř školy následovala diskotéka. 
Kdo byl unavený, šel spát. 

Ráno se po snídani a úklidu všichni roze-
šli do svých domovů. Nemusím vám popiso-
vat, jak si členky našeho spolku po skončení 
oddychly, protože uhlídat naši dnešní rozpus-
tilou mládež není žádná legrace. Vše se ale 
zvládlo na výbornou, nikomu se nic nestalo 
a všechny děti se už teď těší na podobnou 
akci na konci prázdnin. Rád bych poděkoval 
členům našeho spolku, kteří se ujali této  ne-
lehké a zodpovědné úlohy a zajistili bezvadný 
průběh těchto tří dnů. 

Za MSČČK Rožmitál Dušan Gajdoš
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Na Festivalové 
zahradě 2013 

vystoupily děti 
literárně -

dramatického oboru

V pátek 28. června vystoupily na 
Festivalové zahradě 2013, která se ko-
nala tentokrát jako součást Broumov-
ské pouti, žáci z literárně-dramatického 
oboru naší Základní umělecké školy.

Malá skupinka dětí pod vedením 
Vlaďky Hajnové zde vystoupila na veřej-
nosti poprvé. Také to na nich bylo znát, 
ale musíme ocenit jejich odvahu vystou-
pit před tolika lidmi. Jejich vystoupení 
bylo avizované na 18. hodinu, ale vzhle-
dem k tomu, že se program Zahrady tro-
chu protáhl, vyšla na ně řada až ve čtvrt 
na osm. Přesto vše dobře zvládly a u pu-
blika sklidily zasloužilý potlesk. 

V současné době má tento obor jen 
několik žáků. Cílem studia je vychovávat 
z nich jedince, kteří budou sebevědomí 
v jednání a komunikaci se svým okolím. 
Děti se zde učí empatii, otevřenosti, ko-
munikaci, kreativitě, soustředění, umě-
ní naslouchat, což je v současné době 
velmi potřebné, pohotovému jednání, 
improvizaci, spolupráci v kolektivu, ve-
dení kolektivu, umění vcítit se do dru-
hého, být přístupný odlišnému názoru, 
pozitivnímu přijímání kritiky. 

Jejich učitelka, Vlaďka Hajnová, 
věří, že během studia se u žáků výrazně 
zlepší mluvený a psaný projev, slovní 
zásoba a kreativita. Studium v tomto 
oboru také lze považovat za přípravu 
ke studiu herectví, režie, dramaturgie, 
divadelní vědy, scénografie nebo studi-
um na pedagogických či filozofických 
fakultách.

Žáci tohoto oboru právě po svém vy-
stoupení na Festivalové zahradě obdr-
želi své první vysvědčení, které je určitě 
potěšilo. 

Přejeme Vlaďce Hajnové, aby se jí 
práce v ZUŠ v tomto oboru dařila a aby 
jí od nového školního roku přibyli další 
žáci. Vždyť právě v tomto oboru je potře-
ba ještě hodně lidí, kteří by s námi mohli 
skvěle komunikovat. Jejich profesionál-
ní vystupování na veřejnosti může ještě 
více prospět tomu, že moderování růz-
ných kulturních a společenských akcí 
v našem městě bude na skutečně dobré 
úrovni.  

Petr Cirkl

V dětském táboře 
GREENHORNS  
v Ruprechticích 

je opět živo
Jako každé prázdniny, tak i letos ožil napl-

no dětský tábor GREENHORNS v Ruprech-
ticích. Kolem 60 dětí se opět sjelo do tohoto 
tábora pod Ruprechtickým Špičákem, aby 
zde prožily dva týdny pohodových prázdnin. 
V prostředí krásně přírody a ve slušně zaří-
zené budově bývalé školy jim skutečně nic 
nechybí a je to na nich vidět. Zařízení doznalo 
za poslední dobu 
i několik změn a 
stále se zde něco 
vylepšuje.   

T r a d i č n í m , 
v í c e - a k t i vo v ý m 
táborem pro děti 
je právě tato dět-
ská základna, kde 
působí hnutí svo-
bodných oddílů 
– oddíl GREEN-
HORNS. Toto za-
řízení dlouhodobě 
provozují manželé 
Helena a Martin 
Dusíkovi. Tábor 
slouží dětem od 6 do 15 let a některé děti zde 
tráví část prázdnin již několik let. Potěšitelné 
je, že i vedoucí oddílů se do tohoto tábora vra-
cejí a někteří zde jsou s dětmi i několik běhů. 
Je na nich vidět, že se jim práce s dětmi libí  
a že si s vedoucím tohoto zařízení dobře ro-
zumějí.

Na táboře je zajišťován tradiční tábornic-
ký program, pro starší i malé táborníky. Děti 
mají možnost navštěvovat v letních měsících 
koupaliště v nedalekém Meziměstí, vyrážet 
na výlety do Broumovských i Adršpašsko-
-teplických skal, organizují zde výlety i na 
další místa tohoto regionu. Samozřejmostí 
se staly výlety do Broumova a jeho okolí, kde 
děti nacházejí množství historických pamá-
tek. Nedaleko základy je Ruprechtický Špi-
čák, který není těžké navštívit a podívat se  
z něj do okolí tábora. Skutečně kolem základ-
ny je toho dost k podívání. 

V táborové budově mají děti k dispozici 
pěkný společenský sál, kde se konají různé 
hry a soutěže, ale také pravidelně i diskotéky. 
Na ty se děti podle provedeného průzkumu 
velmi těší. Nechybí však ani další sportovní 
aktivity, v případě nepříznivého počasí jsou 
společenské prostory základny využívány  
k různým zábavným a vzdělávacím akcím, 
jako jsou besedy se zajímavými lidmi, kon-
certy hudebníků apod. 

Před budovou je k dispozici 4,5 metrová 
trampolína, pískoviště, místo pro konání tá-
boráků. Mnohé děti mi potvrdily, že se zde 

skutečně nenudí a že jim jejich pobyt tady vel-
mi rychle ubíhá. Také dobré stravování je jistě 
pro děti tím, že se sem mnozí vracejí. Paní ku-
chařky to skutečně umějí pro děti dobře uva-
řit a nestává se, že by dětem něco nechutnalo, 
že by jídlo vracely. Dozvěděl jsem se, že si na-
opak skoro vždy přidávají. Kuchařky na to již 
pamatují a příloh navaří vždy víc. Nějaký ten 
mls si však mohou děti koupit i v malé kantý-
ně. Prostě, na jídlo si děti nemohou stěžovat a  
na své kuchařky nedají dopustit. Také už jim 
v posledních letech “vystavily“ několik diplo-
mů, kterých si personál kuchyně velmi váží.

Je dobré, že se do tohoto tábora sjíždějí 
děti nejen z blízkého okolí, ale také i ze vzdá-
lenějších míst naší republiky. Panenská pří-

roda chráněné krajinné oblasti Broumovsko 
k tomu jistě přispívá. Pobyt na skutečně zdra-
vém vzduchu dětem svědčí.   

Díky dobré organizaci tábora ze strany 
manželů Dusíkových, ale i jejich pomocní-
ků – vedoucích oddílů se podaří zde pro děti 
vytvořit pěkné a příjemné prostředí. Jistě vět-
šina dětí, které zde prožily část prázdnin, se 
sem bude ráda vracet. A to je pro tento tábor 
určitě ta nejlepší vizitka jejich práce 

Petr Cirkl

Vážení spoluobčané 
a přátelé Rožmitálu,
přijměte naše pozvání na již tradiční 

sportovní den! Všichni fanoušci nohejbalu  
a dobré zábavy se sejdou u budovy bývalé ško-
ly dne 17. srpna 2013 v 9 hodin dopoledne. 

Startovné pro tříčlenné družstvo je 150 
Kč. Těšit se můžete nejen na nezapomenutel-
ný sportovní zážitek, ale i dobré jídlo (řízky, 
pečené maso a guláš - vše z divočáka. Turnaj 
bude vyřazovacím způsobem. Podrobnosti se 
dohodnou na místě. 

Závazné přihlášky  na tel.: 603548763 
u pana Němce. 
Maximálně 10 družstev.
Těšíme se na Vás! OS přátelé Rožmitálu
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V tomto měsíci opět narostl počet kráde-

ží.
•  Bylo ukradeno 7 jízdních kol: V Meziměs-

tí dvě horská kola, jedno v Hejtmánkovicích  
a další v Broumově, v Masarykově ulici hor-
ské kolo za osm tisíc, dvě kola v Opočenského 
ul. a jedno ve Smetanově ul. Většina z nich 
nebyla uzamčena. 

•  V Broumově na náměstí byla u prodej-
ního stánku odcizena peněženka s částkou 
deset tisíc korun.

•  Baskřídlovka v hodnotě 30.000,- Kč 
byla ukradena v Masarykově ulici.

•  Cílem zlodějů se opět staly zahradní 
chatky: V Luční ulici zmizel bazén a nářadí,  
v Šonově elektrické nářadí za osm tisíc pět set 
korun, v Husově ulici sekačka, nářadí, postři-
kovač a kanystr s benzínem, celkem za 8.000 
Kč. 

•  Z další chatky zmizela basa piv a pře-
hrávač.

•  V Šalounově ulici byly ukradeny autoba-
terie z nákladního auta.

•  V Hejtmánkovicích ze zaparkovaného 
auta zmizely peníze i řidičský průkaz.

•  Stále se kradou kovy: Železné traverzy 
ve Velké Vsi, vlnité plechy v Meziměstí, železo 
v Alšově ulici v Olivětíně, na trati do Otovic 
byly odcizeny železné šrouby s maticemi.

•  V Komenského ulici měděné svody, to-
též v Hvězdecké ulici v hodnotě čtyř tisíc.

•  Z chatky zmizel měděný kabel.
•  Byla vykradena stavební buňka a způ-

sobena škoda 50.000 Kč. Zloděj asi nevěděl, 
co krade, protože součástky k rotačnímu la-
seru jsou mu k ničemu.

•  Stále se opakuje poškozování zaparko-
vaných aut. Nejčastěji v Meziměstí, kde byla 
škoda vyčíslena na devět tisíc pět set korun. 

•  Dvakrát došlo k poškrábání karoserií  
v Klášterní ulici. Další pachatel byl chycen  
v Broumově. V Hejtmánkovicích způsobil 
vandal škodu na autě za čtyři tisíce.

•  Opět došlo k internetovému podvodu - 
za nedodané zboží dluží firma deset tisíc.

•  Z půdy jednoho domu byla ukradena tři 
alba poštovních známek.

•  Při krádeži byla chycena pachatelka  
v prodejně obuvi, když se přezula do nových 
bot a svoje staré dala do krabice.

•  V baru „Za Vodou“ byla vypáčeny vý-
herní automaty a odcizeny peníze. Škoda 
23.000 korun byla způsobena na poškoze-
ných přístrojích.

•  Před restaurací byly odcizeny informač-
ní tabule v hodnotě pěti tisíc korun.

•  Na parkovišti meziměstského koupali-
ště byla za zaparkovaného auta ukradena ko-
žená bunda v hodnotě deseti tisíc korun.

•  Velmi časté výjezdy policie směřovaly  
k uklidnění sporů v rodinách a mezi sousedy. 

•  Opět došlo k fyzickému napadení v her-
ně v ulici Obránců míru.

•  Na záchytce skončil muž, který slovně 
napadal kolemjdoucí, vysypával koše a tropil 
výtržnosti.

•  Zásoby dřeva na zimu si dělali pacha-
telé, kteří káceli stromy na Janovičkách a v 
Martínkovicích. 10 vzrostlých stromů zmize-
lo v Rožmitále.

•  Byl chycen zloděj, který ukradl kočku  
s koťátkem.

•  Několik řidičů bylo přistiženo při řízení 
pod vlivem alkoholu, jeden pod vlivem drog.

•  Bylo uděleno 49 pokut, většinou za do-
pravní přestupky.

•  Pozornost veřejnosti na Broumovsku 
vzbudil nález těla mrtvého muže na letišti. 
Nešlo o vraždu, jak se povídalo, ale muž pů-
vodem z Polska požil větší množství prášků, 
které zapil alkoholem a zemřel. Zřejmě šlo  
o sebevraždu. Podle vyjádření lékaře by práš-
ky byly schopny zabít i několik lidí.

 Za informace děkujeme komisaři 
Ing. Bc. Šumpíkovi

Z činnosti 
Policie ČR

• Opětovně bylo zajištěno několik rom-
ských spoluobčanů při krádeži věcí z vagonů 
na nádraží ČD. 

• Na sídlišti Spořilov byl zjištěn mladík 
pod vlivem alkoholu, který budil veřejné po-
horšení. Následně byl převezen na protialko-
holní záchytnou stanici. 

• V areálu firmy Detas byla odchycena 
zraněná sova a předána pracovníkům Zá-
chranné stanice Jaroměř. 

• Pokousání malého dítěte psem bylo ře-
šeno s nezodpovědným majitelem.

• Ve spolupráci s Policií ČR bylo řešeno 
fyzické napadení v nočních hodinách v herně   
v ul. Obránců míru. 

•  MP vyjela do Tyršovy ulice k napadené 
ženě. Na místě ji poskytla první pomoc a pře-
dala ji  RZP. 

• Polici ČR byl předán záznam z MKDS 
pro trestní řízení. 

• MP řešila několik krádeží zboží v ob-
chodech. Až na jednoho pachatele, který byl 
předán Policii ČR, bylo vše vyřešeno na místě  
v blokovém řízení. 

• MP zajišťovala průjezd cyklistického 
závodu na křižovatce ul. Kladská – tř. Osvo-
bození. 

• MP  vyjela na sídliště Spořilov, kde do-
šlo k rušení nočního klidu. 

  Za MP: Havelka R. 

Z činnosti 
Městské policie 

Devět upřímných 
snah aneb 

starostenské posty
Už dlouho jsem zamýšlela napsat o li-

dech, kteří od roku 1945 reprezentovali naše 
město na radnici ve funkci starosty. Pamět-
níků valem ubývá, vždyť lidská paměť je tak 
ošidně podmíněná věkem a čas rychle mění 
kulisy našeho žití.

V 50. letech jsem se několikrát setkala  
s panem Josefem Valtrem, který byl předse-
dou Městského národního výboru v Broumo-
vě. Doba žádala dělnický původ a třídní uvě-
domění a pan Valtr tyto požadavky splňoval, 
byl vyučeným zedníkem. Byl mírné a laskavé 
povahy, a tak asi neměl nepřátele. 

Více jsem poznala pana Karla Kudláčka, 
který starostoval do roku 1960. Jak sám rád 
žertem tvrdil, patřil k nejmladším a nejhez-
čím předsedům MNV široko daleko. I on měl 
správný třídní původ (zámečník) a coby pro-
letář se odíval ponejvíce do montérek. Ženy 
zásadně oslovoval soudružtičko a muže sou-
druhu. Za jeho vedení jsme chodili stále na 
všechny druhy brigád – sušení sena, výmlaty 
obilí, vybírání brambor a sklízení řepy. Město 
měl rád a v rámci svých možností se realizo-
val.

V roce 1960 byl zrušen Okresní národní 
výbor v Broumově a město tím ztratilo statut 
okresního města. Došlo proto k politickému 
tahu, a tím byla výměna starosty a propuštění 
několika administrativních pracovníků. Na 
místo předsedy MNV nastoupil bývalý před-
seda finanční komise ONV Václav Bažant  
a na uvolněná místa v administrativě nastou-
pily Kateřina Středová, Marie Králová a Olga 
Veigertová.

Pan Václav Bažant pocházel z Rychnova 
nad Kněžnou z rodiny kameníka. Studoval 
v Praze právnickou fakultu, ale po zavření 
všech vysokých škol za okupace nabral jeho 
život jiný směr. Byl to muž cílevědomý, inteli-
gentní a velmi autoritativní, takže postupoval 
ve státní správě stále vzhůru. Měl i řečnické 
vlohy a uměl město reprezentovat. Na perso-
nál úřadu byl velice náročný, ale když se úkoly 
plnily, dokázal stmelovat kolektiv a byl pro 
nás laskavým otcem. Neváhal vzít si lopatu 
a motyku a jít s dělníky pracovat na kanaliza-
ci. Za jeho éry se hodně bouraly staré domy 
– ovšem neumím posoudit, zdali byly všech-
ny demolice nezbytné. Jak šly roky, energie 
mu ubývalo, trpěl silnou cukrovkou a ztrácel 
zrak. Odchod do důchodu uvítal jako osvobo-
zení z těžké a odpovědné práce.

Na post předsedy MěNV nastoupil pan 
Miroslav Urban, vyučený kovář. Přivedl si  
s sebou několik svých spolupracovníků z JZD 
Velká Ves (Bohumila Culka, Václava Macka) 
a atmosféra v úřadě se zcela změnila. Působil 
především jako představitel strany a upřed-
nostňoval práci v komisích.
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Společenská kronika 

Poděkování
Často kolem sebe slýcháme stížnosti různého druhu na naše romské spoluobčany. Já však 

musím naopak poděkovat panu Jiřímu Hrubému, který nalezl a odevzdal mi mou ztracenou 
peněženku, v níž jsem měla veškeré osobní doklady a určitý obnos peněz.

Panu Hrubému jsem poděkovala osobně a ještě jednou mu děkuji touto cestou.
B. Špreňarová

V sobotu 20. července přivítal pan 
starosta Milan Kotrnec v obřadní síni 
nové občánky Broumova: 

Damiána Kučeru, 
Richarda Wehricha, 
Josefa Březinu, 
Anežku Čížkovou, 
Alexandru Vlačihovou 
a Alexandru Bartošovou

Nové občánky přivítaly i děti z MŠ. Všem 
novým občánkům přejeme hodně lásky a po-
hody a ať vyrůstají ve zdraví. 

*
  „….ne ze sympatie, ale z lásky. Ne na 

čas, ale na vždy …. „ 

Společnou cestou vykročili snoubenci: 

Klára Zaňková 
a Vladimír Ostradecký 

Naděžda Machovcová 
a Martin Helebrand 

Jarmila Hrušková 
a Jan Pastýřík 

Lada Středová 
a Aleš Klicnar 

Radka Mazanová 
a Petr Rajnoha 

*

Rozloučili jsme se s: 

Václavem Žaludem 
Marií Štorkánovou 
Vítem Balcarem 
Ladislavem Hrubým 
Martou Kuncovou 
Vlastimilem Kudrnovským 
Jánem Horvatem 
Miloslavou Sloupenskou 

  Za SPOZ 
 N. Burdychová 
 Matrikářka 

  

Byl vystřídán panem ing. Karlem Gabri-
elem, který vnesl do úřadu ducha taktu a tole-
rance. Byl zodpovědný a pracovitý a zcela mu 
chyběla drsná razance Václava Bažanta. Ni-
kdy neintrikoval, nikomu neublížil, a přesto 
se změnou politické linie v roce 1989 se neu-
bránil řadě osočení a zažil hodně trpkosti. Byl 
to starosta – gentleman!

Ještě jsem pracovala za starostenství 
pana ing. Tomáše Kočičky a poté jsem na-
stoupila do důchodu.

Starostenská doba pana Zdeňka Streube-
la byla opět kladnou kapitolou v životě města, 
návratem k pozitivní práci a stmelení kolekti-
vu pracovníků. Byla završena řadou velkých 
akcí volebního programu, které městu slouží 
dosud.

Výjimku mezi mužským obsazením funk-
ce starosty města představuje paní JUDr. 
Libuše Růčková, s níž jsem se již pracovně 
nesetkala.

Současný starosta města pan Milan Kotr-
nec je mužem na svém místě. Skromný, aktiv-
ní a hluboce lidský – tak ho známe ze setká-
ní s občany i z naší redakční rady BN. I přes 
obrovskou vytíženost si najde čas na občany 
města.

Závěrem bych podotkla, každá z osob-
ností, které řídily chod města, vnesly do jeho 
dějin svůj vklad. Někdo menší, jiný význam-
nější, tak, jak byly a jsou jejich charaktery  
a schopnosti různé. Práce starosty je ale moc 
těžká, vyžaduje zdraví, energii a moře času. 
Starosta nemá stanovenu pevnou pracovní 
dobu, navštěvuje mnoho schůzí občanských 
aktivit, musí často cestovat, řečnit, rozhodo-
vat ve vypjatých situacích, být psychologem  
v mezilidských vztazích.

Je to vskutku tvrdý chleba pro člověka 
svědomitého a hodného. A takovým pan sta-
rosta Kotrnec opravdu je, takže mu přejeme 
zdraví, výdrž a spokojené občany!

Dana Jarošová

Hejtmanky oslavovaly 
konec roku

26. června se v klubovně hasičů, na Šol-
covně, uskutečnila zajímavá akce, kterou 
uspořádal spolek hejtmánkovických žen – 
HEJTMANKY. Sešly se zde, aby v předstihu 
oslavily vánoční svátky a Silvestra. Trochu 
netradiční akce, v trochu netradičním čase. 
Před pořádáním této akce si řekly, že tyto 
oslavy si odbydou v předstihu, protože kolem 
skutečných Vánoc a Silvestra prostě na to čas 
nemají. V té době je čeká spousta  práce – pe-
čení cukroví, uklízení, shánění vánočních 
dárků a další věci.

Sešly se však také proto, že si chtěly po-
povídat o tom, co se jejich spolku běh roku 
podařilo, kde všude společně byly a co kde 
zajímavého viděly. 

Paní Eva Šafářová nám řekla k tomuto 
setkání:

„Sešly jsme se tak brzy, protože si myslí-
me, že dnešní zmatenou dobu může přežít jen 
humorem. Vypadá to, že ten Silvestr skuteč-
ně dnes bude, protože jedna z našich členek 
přišla přímo zimně oděna. Celkem náš spo-
lek čítá 21 členek a od září k nám přijde nová 
členka a bude nás 22. Sešly jsme se v hojném 
počtu, protože to naše členky dostaly „příka-
zem“ (smích).  Přišli mezi nás i hosté – přišel 
pan starosta, ale chybí zástupce Sokola, kte-
rého jsme také pozvali. A přišli mezi nás i mu-
zikanti, kteří nám pěkně zahrají na harmoni-
ky. Manžely jsme na tuto oslavu nebraly, těch 
si užijeme doma“.

Od posledního setkání, které jsem na-
vštívil – byla to soutěž o nejlepší guláš-  se 
ženy sešly několikrát. Byly na otevírání nové 
hejtmánkovické cesty, byly společně na mód-
ní přehlídce v broumovském divadle, kterou 
pořádal Český svaz žen z Broumova. Pro 
otevírání hejtmánkovické zadní cesty pekly 
koláčky a také se byly podívat v Otovicích na 
Malém letním dovádění. Také prezentovaly 
práci svého spolku v soutěži „Vesnice roku“. 
Na toto setkání jim přišla SMS od jejich fandy 
– Pepy. Dnes si to pořádně oslaví a na Vánoce 
a Nový rok budou doma kmitat kolem kamen 
a uklízení.

Pro příští rok již nyní chystají organiza-
ci soutěže „O nejlepší gulášek“. Na podzim 
tohoto roku chystají besedu s gynekologem, 
promítání fotografií z našeho kraje a možná, 
že ještě vyrazí společně na kolech na nějaký 
výlet. Tím, že se sešly již nyní, místo výročky 
na konci roku, tak to vypadá, že splnily rok za 
šest měsíců (smích).

Ještě jsem se žen dotázal na to, jaké je vě-
kové složení tohoto spolku: jsou zde ženy  od 
58 let a 81 let. Přestože jejich program nemají 
jen pro dříve narozené, mladší ženy z obce 
o jejich činnost nemají bohužel zájem. Je to 
škoda, protože některé besedy i ostatní akce 
by mohly být vhodné i pro ty mladší. Není 
to asi problém jen v Hejtmánkovicích, ale i v 
jiných obcích. Jsou rádi, že se jejich akcí zú-
častňuje i pan starosta – Václav Harasevič. 

Je vidět, že tento spolek žen v obci velmi 
dobře funguje a že jeho členky mají zájem  
o dění v Hejtmánkovicích. Ve spolku vládne 
dobrá nálada a to je v dnešní hektické, uspě-
chané době dobře. Přejeme jim, aby jim jejich 
aktivita vydržela a aby do svého středu přilá-
kaly  i další ženy.

Petr Cirkl
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Dne 17. 7. 2013 se ve společenské místnosti CSS naděje sešli tito červencoví jubilanti:
Zleva: paní Libuše Tláskalová, paní Anuška Dudáčková, pan Imrich Mrázik, pan Robert Havlík, paní Havlíková (doprovod manžela),   

(doprovod - dcera paní Jirkové),  paní Věra Jirková, paní Helena Mešková, paní Marie Černá, pan Ludvík Venclík,  pan Jiří Nývlt,  
pan Jaroslav Říha.                                                                               Všem přejeme hodně zdraví, štěstí a životního optimismu. Za SPOZ  R. Chejnová 

 Damián Damián  Josef Richard

 Anežka Alexandra Alexandra

Foto Lenka Židová
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Vernisáží výstavy Via Benedictina 29. června v Muzeu Broumovska
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Zahájen 8. ročník 
Malého letního 

divadlení v Broumově
V úterý 23. července kolem 20. hodiny 

byl zahájen 8. ročník festivalu divadelních 
představení „Malé letní divadlení“ na ná-
dvoří benediktinského kláštera v Broumo-
vě.

Ffestival zahájil starosta města pan 
Milan Kotrnec. Popřál všem pěkný průběh 
této kulturní akce a poděkoval organizáto-
rům za přípravu festivalu. Připomněl, že 
patronkou Malého letního divadlení se stala 
paní Uršula Kluková. Ta také vystoupila na 
zahajovacím představení “Nevyléčitelní“.

Petr Cirkl 

Fotografie Jana Záliše
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I železo pomáhá 
modelovat naše skály 
Pískovcová skalní města na Broumovsku 

svojí rozlehlostí a bizarností divokého skalní-
ho terénu jsou již po dlouhá léta středem po-
zornosti četných návštěvníků. Ti přicházejí 
obdivovat nejen nepřebernou pestrost všech 
možných, až fantastických forem modelace 
jednotlivých skal, ale také obdivovat pohledy 
do hlubokých temných a chladných skalních 
rozsedlin a roklí, nebo vychutnávat romantic-
ké výhledy až k dalekým horským hřebenům 
na obzoru z četných skalních vyhlídek, který-
mi skalní města vrcholí. 

Pískovce spolu s ostatními sedimenty bý-
valého křídového moře dnes tvoří horninový 
soubor celé Polické vrchoviny, jako jedné čás-
ti z většího geomorfologického celku Brou-
movské vrchoviny. Z těchto křídových hor-
nin jsou kvádrové pískovce tím souvrstvím, 
ve kterém vznikla rozsáhlá skalní města za 
postupného uplatnění všech povětrnostních 
sil, kterým napomáhá i silné narušení hornin 
četnými tektonickými poruchami i nestejná 
odolnost jednotlivých vrstev pískovců vůči 
zvětrávání a rozpadu. Jednotlivé skalní věže 
nebo skalní pilíře či stěny roklí jsou potom 
modelované vystupujícími nebo vhloubený-
mi tvary, případně i dutinami které perforují 
celý skalní masív. Vznikl tak pestrý povrcho-
vý i podzemní pseudokrasový reliéf jednotli-
vých skalních měst.

Na odolnosti některých částí skalních 
útvarů se podílejí i minerální příměsi. Nepo-
chybné je, že pískovce v různém stupni obo-
hacení o železo (oxyhydroxidy železa) jsou 
více odolné vůči zvětrávacím procesům než 
okolní, touto mineralizací nezpevněný horni-
nový materiál. Pro takové partie se již dlouho 
používá výrazu „železité inkrustace“, případ-
ně „železivce“ bez dalšího jistě potřebného 
rozlišení. Proželezněné partie skal tvoří cha-
rakteristické a specifické formy, modelace 
jejich povrchu se vyskytuje v rozsahu mezo-  
i mikrotvarů, místy s velmi výrazným uplat-
něním i na rozsáhlých plochách nebo v po-
době mimořádně bizarních forem. Jsou pak 
i podstatným podílníkem na atraktivnosti  
a popularitě některých skalních útvarů (např. 
Štěpánská koruna v Adršpašských skalách, 
Skalní koruna v Teplických skalách i další).

 Přes tuto geologickou i geomorfologic-
kou výjimečnost i v terénech skalních měst 
na Broumovsku byla tomuto zajímavému fe-
noménu věnována pozornost až v posledních 
dvou desetiletích, především díky místním 
speleologickým aktivitám. Postupné studi-
um rozsahu výskytu a forem „železivců“ při-
neslo řadu obecných poznatků :

a) proželeznění se vyskytuje jak v kvá-
drových pískovcích (v těch především), ale 
 i ostatních  horninách svrchní křídy
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MěSTSKá KnIHOVnA BěHEM  PRáZDnIn:

V ODDěLENí PRO DOSPěLÉ 
je od 12 do 13 hodin polední přestávka.
V úterý je otevřeno pouze do 17.00.

DěTSKÉ ODDěLENí 
je otevřeno v pondělí, ve středu a v pátek
od 8.00 do 12.00.

Děti mohou knihovnu o prázdninách navštěvovat  
i v době, kdy je otevřená pro dospělé, nebudou však 
mít přístup na internet.

Tel. 491 523 719, 
e-mail: pujcovna@broumov.net. 

Od 1. do 25. srpna bude knihovna
 z důvodu revize knihovního fondu a dovolených 
zcela zavřena. Dětské oddělení bude z důvodu 
revize zavřeno již od pondělí 22. července.
V obou odděleních bude opět otevřeno 
od 26. srpna.

 TIPY MĚSTSKÉ 
KNIHOVNY

b) proželeznění se projevuje :
- jako rozptýlená železitá příměs (pig-

mentace) v hmotě horniny v různé intenzitě 
podílu (%),    které se projevuje i zabarvením 
pískovce od žlutavého až po tmavé hnědé za-
barvení  

- ve formě malých (peckovitých) konkrecí 
v rozměrech mm až cm

- deskovitou formou na svislých pukli-
nách a rozsedlinách nebo stěnách i na vrstev-
ních     spárách, které se v současném reliéfu 
jeví jako stěnové škrapy (desky, štíty, hroty 
apod.)

- jako koncentrické struktury chaotické-
ho průběhu v rozsahu až mnohametrových 
a velmi     bizardních forem (zvaných železné 
roury, růže, vázy, klády apod.).

      Velkým překvapením i pro odborníky 
bylo, když místními speleology byly evido-
vány i značně rozsáhlé skalní partie s velmi 
výrazným uplatněním „železivců“ a široké 
škály jejich forem. V současné době je ve 
zdejších skalních terénech vytipováno 10 
lokalit s ukázkovým výskytem „železivců“, 
z nichž dvě lokality jsou pro bohatost a mor-
fologickou hodnotu jejich forem využívané  
k odborným exkurzím univerzitních studen-
tů i mezinárodních seminářů. Pokračující 
studie tohoto fenoménu jistě přinesou i další 
zajímavé poznatky, které zvyšují odbornou 
hodnotu a zajímavost přírodního prostředí 
Broumovska.                        

Jiři Kopecký

 Fotografie ze Supích skal: 
Deskovité formy železivců často tvoří vel-

ké svislé štíty trčící před skalou

Horizontální formy „železných klád“ ně-
kolikrát vrstvených nad sebou

Složitě klikatý průběh vrstvy železiv-
ce masívem pískovce nazvaný „Zkamenělý 
blesk“  

              Autor fotografií: Oldřich Jenka

      

 (Tucet knižních novinek)
Jaroslav Rudiš: národní třída
Drsná a zároveň melancholická novela  

z panelového sídliště. Hlavní postavou je 
rváč, který bojuje s městem, svou minulostí  
i rodinnými démony. 

Alexandr Brummer – Michal 
Konečný: Brno nacistické
Publikace připomíná místa spjatá s ně-

meckou okupací Brna a zdejšími významný-
mi událostmi v té době. 

Tereza Boučková: Šíleně smutné 
povídky
Třináct příběhů, v nichž je touha po lásce, 

přátelství a vnitřním míru, stejně jako odhod-
lání překonat nepřízeň osudu. 

Josef Lukášek: Průvodce Orlickými 
horami a jejich podhůřím – Pozvání do 
Kačenčiny pohádkové říše

Netradiční průvodce vytvořený spisova-
telem z Podorlicka, znalcem a milovníkem 
kraje. 

Marie Homerová: Kapitoly z dějin 
evropského města 
Monografie zaměřená na vývoj evrop-

ských měst od prvopočátků po současnost. 
Břetislav Tureček: Labyrintem íránu 

– Cesta do nitra jaderné říše a k prame-
nům jejího vzdoru 

Místy poetická, místy syrová kniha re-
portáží, jež přibližují světlé, tradiční i temné 
stránky nástupkyně starověké Persie. 

Lenka Rauerová: Tíha života
Tragikomický příběh ze současnosti  za-

chycuje dva mladé Ostraváky ve chvílích je-
jich největší neúspěšnosti. 

Karel Fořt: Z new Yorku do pekla 
a zpět
Autor v příběhu zprostředkovává auten-

tické zážitky z odvrácené tváře města – od 
drogového ghetta až do věznice na ostrově 
Rikers.

Theresa Révayová: Bílá vlčice
Román o ruské aristokratce a německém 

módním fotografovi, do jejichž osudů zasáh-
nou obě světové války i ruská revoluce. 

Vladimíra Černajová: Život je pes – 
Příběhy z kotců a pelíšků
Dojemné i vtipné příběhy opuštěných zví-

řat. 
Dagmar Březinová: V každém věku 
stát za hřích – Know-how ženské krásy 
a přitažlivosti
Módní výtvarnice radí ženám, jak mají 

pečovat o své tělo a vzhled a být sebevědomé 
a přitažlivé. 

Alexandra Potterová: S tebou už nikdy 
Romantický příběh plný humoru o tom, 

jak to vypadá, když se splní dívčí sen o nale-
zení toho pravého. 

Internetový katalog knihovny a další 
informace, včetně kompletního seznamu 
měsíčních novinek, najdete adrese http://
knihovna.broumov-mesto.cz.

MěSTSKá KNIHOVNA JE OTEVŘE-
NA: pondělí až čtvrtek od 8 do 17 hodin,  
v úterý až do 18 hodin, v sobotu od 8.30 do 
10.30. 

Dětské oddělení pondělí, středa a pátek 
od 12.30 do 15.30, ve středu až do 16.30.

Tel. 491 523 719, 
e-mail: pujcovna@broumov.net. 
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Do 22. září probíhá v Muzeu Podkrko-
noší v Trutnově výstava „Charles Mayer 
(1897 – 1973) – Zapomenutý malíř Trut-
novska“. Kromě vystavených obrazů expozi-
ce v dokumentární části připomíná i malířův 
pozoruhodný život. Že na jeho křestním lis-
tu najdeme německé jméno Karl, svou umě-
leckou tvorbu podepisoval jako Charles a na 
úmrtním oznámení stojí jméno Karel je zcela 
příznačné. 

Už od dětství opouštěl rodný Trutnov,  
a stále se do něj vracel. Sedmihradsko, sever-
ní Afrika, Benátky, Florencie, Monte Carlo, 
Cannes, to jsou jen některá zastavení na jeho 
cestě. Z Cannes si do Trutnova přivedl exo-
tickou manželku, pocházející z Mallorcy. Za 
války s ní odešel do České Lípy. Tam se za-
milovala do ženatého německého důstojníka  
a odstěhovala se za ním do Berlína, kde se jim 
narodily dvě dcery. Do Berlína za nimi zamí-
řil i trutnovský Němec Karl, či Charles Mayer. 
Po narození druhé z dívek v roce 1944 přivedl 
malíř manželku s dcerami z válkou ohrožené-
ho Berlína do Trutnova. Biologický otec dívek 
se z války nevrátil a malíř, který se o ně staral 
a vychoval je, jim byl skutečným otcem. I ony 
ho jako tatínka přijímaly. (Přitom se hned  po 
návratu s manželkou rozvedl.)    

Mayer se za války v Berlíně pozoruhodně 
vyhnul povinnostem německých mužů – na-
sazení v armádě, či povinným pracím. Vystu-
poval zde jako Francouz s československým 
pasem. Ubránil se i poválečnému odsunu do 
Německa, kam zamířili jeho rodiče a početní 
sourozenci. Sám tam pak emigroval až v roce 
1963. Závěr života však prožil v Římě, kde  
i zemřel. 

Podrobněji se o jeho osudech dozvíme ne-
jen na výstavě, ale i v letošním červencovém 
čísle magazínu Trutnovinky; obsáhlý článek  
v brzké době vyjde v časopisu Krkonoše. 

Mladší z malířových dcer Carmen Ma-
yerová se stala známou herečkou (ačkoli vě-
děla, že Mayer jejím otcem není, vždy ho za 
něj považovala a to, že zná skutečnost, mu 
neprozradila) a podivuhodný příběh své ro-
diny přiblížila i v televizním seriálu Tajemství 
rodu. 

Mezi dokumenty na výstavě najdeme 
také malířův křestní list. Pozorný čtenář na 
něm objeví, že jeho otec August pocházel  
z nedalekých Bernartic. Nás víc zaujme údaj 
o matce – zjistíme totiž, že Maria Konradina 
Mayerová byla dcerou hostinského a řezníka 
Karla Köhlera z Broumova č. 206. Její matka 
Maria, rozená Gramerová, pocházela z čís-
la 174. Maminčino druhé jméno se objevilo 
i v malířově literárním pseudonymu – svůj 
francouzsky psaný román Détresse humaine 

(Lidská bída) podepsal jako Charles Francois 
Mayer de Konradina.

Už se asi nedozvíme, zda světoběžník 
Karl či Charles Mayer měl k Broumovu pro-
střednictvím matky nějaký vztah.  Z jeho po-
zoruhodného příběhu však vyplývá, že babič-
ka herečky Carmen Mayerové a prababička 
její populární dcery Terezy Kostkové pochá-
zela z Broumova. Ne, že by to bylo převratné 
zjištění, zajímavé však pro nás může být. 

Pokud se na výstavu Charlese Mayera do 
trutnovského muzea vypravíte, bezpochyby 
stojí za to udělat si čas i na tamní galerii, kde 
je do 31. srpna výstava z díla Antonína Slavíč-
ka. 

Jan Meier 
 

   Karl/Charles Mayer, 
Carmen Mayerová, Tereza Kostková – 

stopa vede (i) do Broumova    
Broumovsko 

letenskýma očima 
také na Letné

V postranní Jirečkově ulici nedaleko 
Letenského náměstí a budovy Minister-
stva vnitra v Praze byla otevřena hospůd-
ka V Mokré čtvrti. Majitelka této útulné 
restaurace by ráda v lokále pořádala výsta-
vy a kulturní akce malého rozsahu. Jako 
první akce se  zde uskutečnila výstava tři-
ceti fotografii autora srdcem tíhnoucího 
na Broumovsko, Vladimíra Waageho. Vy-
stavené snímky mohli obyvatelé Broumo-
va a Radkova vidět vystavené v tamních 
knihovnách v roce 2011. Výstava Brou-
movsko letenskýma očima je nyní před-
stavena i v místě rodiště autora, na Letné.

Šedesátník Dr. Waage je archivářem 
v Národním archivu v Praze. Vyrůstal  
v Praze na Letné, kde žije stále, dalo by 
se říci, že dětství prožil ve stínu Stalinova 
pomníku. Broumovskou krajinu si zami-
loval již od roku 1979. Tehdy se poprvé 
mohl seznámit s pro něj doposud tajem-
ným Broumovskem.  V té době byla totiž 
část archivních fondů  Národním archivu 
deponována v objektu benediktýnské-
ho kláštera v Broumově. Dr. Waage do 
Broumova jezdil dříve pracovně, když 
pořádal zdejší archivní fondy. Počátkem 
90. let byl objekt vrácen církvi. V té době 
kolega Waage prožil v Broumově měsíc 
života při stěhování archivních fondů 
zpátky do Prahy, což ještě více umocnilo 
jeho vztah k tomuto regionu. V současné 
době navštěvuje stále Broumovsko jako 
turista. Broumovská zemička ho doslova 
uchvátila a od té doby nafotil tisíce a tisíce 
fotografií této nádherné krajiny. Výsled-
kem jeho práce byla samostatná výstava 
fotografií „Broumov letenskýma očima“ 
v Městské knihovně v Broumově ve spo-
lupráci se zdejším knihovníkem v roce 
2011. Úspěšná výstava  byla poté v rámci 
projektu spolupráce knihoven přesunuta  
i do nedalekého polského Radkova. Dr. 
Waage si za těchto více než třicet let získal 
na Broumovsku mnoho dobrých přátel. 

Výstava byla slavnostně zahájena ve 
čtvrtek 18. června. Paní hostinská při této 
příležitosti vytočila sud broumovského 
Opata bitter, který místním velmi chutnal. 
Na jídelníčku se přitom objevil i pavli-
šovský řízek. Popřejme výstavce hodně 
návštěvníků, především z Letné a okolí, 
možná, že někteří z nich po jejím shlédnutí 
navštíví také Broumovsko.       

Jan Krlín, Praha

Matka trutnovského malíře Charlese 
Mayera, která se narodila v Broumově. 
(Fotografie ze sbírek 
Muzea Podkrkonoší v Trutnově).
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Náboženská  obec  Církve  československé husitské v Broumově uspořádala 
v pátek 19. července v sále Infocentra přednášku  ing. Jany Růžičkové   
O posvátné geometrii  dientzenhoferovských kostelů na Broumovsku. 

Broumovsko 
v nových knihách
Nakladatelství Městské knihy Žehušice 

spolu s Regionálním muzeem v Náchodě vy-
dalo sborník Historie a současnost podni-
kání na náchodsku. Řadit Broumovsko pod 
pojem Náchodsko považuji za stejně nesmy-
slné, jako činit to naopak. Autoři řady statí 
v knize, historici Jaroslav Čáp (pracovník 
náchodského archivu a absolvent gymnázia 
v Broumově) a Ladislav Hladký (nedávno 
zesnulý pracovník Regionálního muzea v Ná-
chodě), toto zařazení hned v počátku vysvět-
lují. Pod dalšími příspěvky je v knize, vedle 
jiných autorů, podepsána broumovská archi-
vářka a badatelka Ludmila Štěpánová.       

Broumov a Broumovsko jsou ve sborníku 
bohatě zastoupeny – kapitoly líčí zdejší  ko-
lonizaci, vysvětlují odlišný historický vývoj 
Náchoda a Broumova, přibližují zdejší souke-
nický cech atd. Oddíl o průmyslové revoluci  
v textilním podnikání mj. přibližuje zdejší do-
mácké tkalcovství i počátky firmy Benedikta 
Schrolla v Hejtmánkovicích. Část o dalším 
průmyslovém podnikání pojednává i o dřevo-
výrobě, papírenství či brusičství skla.  Další 
kapitoly přibližují rozvoj veřejné dopravy, ko-
munikací, tiskařských služeb a dalších oborů.        

O publikaci historických fotografií Brou-
mov z edice Zmizelé Čechy nakladatelství 
Paseka, vytvořené ředitelkou náchodského 
archivu Lydií Bašteckou a Barborou Trenčan-
skou z Muzea Broumovska, pojedná zvláštní 
příspěvek. Většinu fotografií v knize měli čte-
náři možnost shlédnout na nedávné výstavě 
Zmizelý Broumov v Muzeu Broumovska.

Přitažlivá barevná (možná až moc) obál-
ka polického MUDr. Ludvíka Neorala láká  
k otevření knihy Miloslavy a Pavla Svěcených 
Bohatýrské časy. Autoři si vytkli za úkol 
zachytit horolezecké vzpomínky a historky, 
a to právě z pískovců celého Broumovska. 
Pomohla jim přitom řada vypravěčů, z čás-
ti, samozřejmě, právě zdejších (např. Karel 
Vozáb). Stejně tak se v historkách objevují 
místní lezecké postavy, za všechny jmenujme 
ing. Karla Jaroše. Autoři, žijící v Trutnově, 
knížku vydali vlastním nákladem.   

Objemná publikace Tichá srdce – Kláš-
tery a jejich lidé z nakladatelství Práh, při-
bližuje minulý, ale zejména současný řeholní 
život v několika desítkách našich klášterů. 
Autorkou převážně esejisticky zpracovaných 
textů je spisovatelka Alena Ježková, působi-
vé černobílé fotografie vytvořil Jiří Chalupa.  
V knize je zastoupen i klášter v Broumově. 
Kapitola, vedle starší historie, připomíná 
také zdejší internační tábor pro řeholníky  
a poté řeholnice, svezené sem v letech 1950 
a 1951 z klášterů celých Čech a Moravy, či 
nedávný nález kopie tzv. Turínského plátna. 

Významnou součástí textu jsou vzpomínky 
absolventa zdejšího klášterního gymnázia  
a rodáka přímo z kláštera Ferdinanda Prikne-
ra, jehož jméno je však v knize zkomoleno na 
„Pikner“. Obsáhlá část  knihy se samozřejmě 
věnuje klášteru v Břevnově. Zvláštní pod-
kapitolu zde má s broumovským klášterem 
spjatý Anastáz Opasek, stejně jako jeho sou-
časný pravidelný návštěvník (i v roli zástupce 
majitele kláštera) Petr Siostrzonek.  

Zmínka o Broumovsku nechybí ani  
v turistickém průvodci Ivo Paulíka a Jiřího 
Pucholta 77 výletů na tajemná místa v Če-
chách, vydaném v řadě tematických průvod-
ců nakladatelstvím Universum. Mezi další 
více či méně tajemná místa (pojem je to módní  
a přitažlivý), jako jsou Malé Svatoňovice  
a Rokole s jejich zázraky, opočenský zámek 
a jeho zazděná paní ad., autoři zařadili i Adr-
špašské skály, jež charakterizují podtitulem 
„místo jako z pohádek“. Mezi dalšími dopo-
ručenými „zajímavými blízkými cíli“ v okolí 
však autoři Broumov neuvádějí, byť „tajem-
ných míst“ se zda najde také dost. 

Jan Meier     
         

Okénko 
broumovských žen

Informace o akcích, které se konaly nebo 
se budou konat pro ženy a veřejnost v našem 
městě.

V úterý 20. srpna 2013 uspořádá výbor 
ČSŽ Broumov již tradiční

POSEZENí VENKU
s obyvateli Domova důchodců a pečova-

telského domu.
Společně si popovídáme, zazpíváme  

a opečeme něco dobrého. Srdečně zveme  
i naše ženy! Sraz v zahradě Domova důchod-
ců v 15 hodin, občerstvení zajištěno.

Bližší informace o spolku ČSŽ Broumov 
a o  pořádaných akcích získáte v prodejně 
Dárky-květiny, EDA Broumov, na Mírovém 
náměstí v Broumově.

TIPY MĚSTSKÉ KNIHOVNY
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Návrh  jednodenních zájezdů „Poznává-
me krajinu a historii našich polských souse-
dů“ 

výběr pro etapu II  rok 2014
Broumovské dění o víkendu ovlád-

la Broumovská pouť. Páteční odpoledne  
a podvečer vyplnila Základní umělecká škola  
s akcí pod názvem Festivalová zahrada. Ve 
večerních hodinách převzali štafetu pracov-
níci org. složky Kultura a infocentrum a Kul-
turní komise města a dovedli program měst-
ské pouti až do úspěšného konce.

Pouť a celý její program se již potřetí 
uskutečnila ve Schrollově parku za měst-
ským úřadem. Atrakce i slavnostní ohňostroj 
zaštítil pan Bradáč a paní Schmiedová z Jičí-
na. Letošní program potěšil nejen děti, jejich 
rodiče a nadšence různých hudebních žánrů, 
ale i samotné organizátory akce – zajímavý 
program přilákal stovky návštěvníků.

Páteční Festivalovou zahradu vyplnilo 
vystoupení žáků všech dílčích oborů ZUŠ 
Broumov – diváci zhlédli technicky propra-
covaná a barevně pestrá vystoupení taneční-
ho, hudebního, výtvarného a literárně – dra-
matického oboru. Na veřejné prezentaci se 
podíleli i DDM Ulita, Mateřská škola Brou-
mov a polský partner – Gymnázium Drogo-
slaw a jeho studentky pod vedením lektorky 
Terezy Bazaly.

Po 21. hodině se lavičky před podiem 
zaplnily fanoušky big beatu. Broumovská 
kapela Ledvin Stones nám dala ochutnat  
z největších rock‘n‘rollových skladeb v prů-
řezu několika desítek let. Slyšeli jsme známé 
ZZ Top, Vladimíra Mišíka a Blue Effect nebo 
Pink Floyd.

Sobotní slunečné dopoledne pomalu pro-
bouzela dětská diskotéka Petra Cirkla. Nej-
lepší tanečníci byli za své kreace odměněni 
zajímavými dárky. Poté vystoupil kouzelník 
Tommy se svou show i pro nejmenší diváky. 
Dopoledne a hlouběji v parku se uskutečni-
la ukázka výcviku služebních psů a základ-
ní pravidla sebeobrany. Krátce po obědě se 
vzduchem rozezněly tóny dechové hudby. 
Místní skupina Broumovanka zpříjemnila 
odpoledne fanouškům tohoto hudebního 
žánru.

Odpolední program patřil ještě mnohým 
dalším vystoupením. Mezi účinkujícími jsme 
viděli HIP HOP klub pod vedením Domu 
dětí a mládeže Ulita, místní rockové kapelky 
Arven, Mud From Heaven, rapera MC Pecu, 
dále živé čtyřčlenné seskupení pro živé děti 
Pískomil se vrací nebo rockovou kapelu NIL. 

V osm hodin večer pódium ovládli Kob-
lížci – mladá teenagerovská kapela s pověstí 
jedné z nejšílenějších kapel na české hudeb-
ní scéně. Po jejich autogramiádě nastoupila 
třešnička večera – Marek Ztracený s kapelou. 
Ten si dokázal fanoušky tak získat, že všichni 
skandovali a zpívali vestoje. Slyšeli jsme zná-

mé rychlé i pomalé pecky jako Ztráčíš, V opi-
losti nebo novinku Sex s ex. Nezapomněl ale 
ani na staré dobré české melodie. Slyšeli jsme 
Stánky od Honzy Nedvěda a Lucii a její píseň 
Černí andělé. Strhující atmosférou se nechal 
unést i sám Marek a při poslední písni skočil 
do tančícího davu. Pro ty, kterým se ještě po 
ohňostroji nechtělo domů, zahrála punková 
kapela Heebie Jeebies z Hronova.

I letos mohly děti po celou sobotu navští-
vit po parku rozmístěná stanoviště s úkoly  
a hádankami. Pokud jakýmkoliv z nich pro-
šly, čekala na ně zasloužená odměna v podo-
bě lízátka, bonbónu, nafukovacího balónku 
nebo sušenky. Děti si vyzkoušely skákání  
v pytli, skládání obrázků, vystřihování ma-
lých Šmoulů a stavění šmoulího města, ma-
lování rozkvetlé louky nebo odpovídaly na 
různě záludné otázky. U každého stanoviště 
hlídala jiná pohádková postava.

V zahradním pavilonu byla od středy až 
do neděle pod záštitou Spolku kaktusářů ote-
vřena výstava kaktusů a sukulentů.

Bohatý víkendový program doprovázel 
stánkový prodej, který byl i letos organizován 
ve vlastní režii.

Organizátoři akce děkují všem sponzo-
rům, účinkujícím, ale i samotným divákům, 
díky nimž a hlavně díky jejich pozitivní zpět-
né vazbě realizují akce ve městě s upřímnou 
radostí.

Lucie Lesáková
fotografie Tomáš Cirkl
 

Broumov o víkendu ovládla pouť – 
třešničkou na dortu byl Marek Ztracený
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Pan Žegarac ze Srbska 
je častým návštěvníkem památníku 

na martínkovickém 
vojenském hřbitově

Pane Žegaraci, již řadu let navštěvujete 
při svých cestách do Broumova vojenský hřbi-
tov v Martínkovicích, kde je srbský památník 
obětem 1. světové vlaky, kde vždy položíte 
květiny a zapálíte svíčky. Co Vás k tomu vede? 
Máte nějaký vážný vztah k tomuto místu?

K tomu mne především vede to, že zde 
mohu uctít památku našich předků, kteří zde 
zemřeli za první světové války, ale uctívám 
zde i padlé z druhé světové války, ale i  oběti 
poslední občanské války u nás. Dodnes ne-
víme, kde jsou všichni ti lidé, oběti války, po-
chováni. Takový byl osud i mých příbuzných.   

Již několikrát toto místo s Vám i navštívil 
také Váš vnuk – Rastko, nebo i Vaši blízcí přá-
telé. Má také váš vnuk k tomuto místu vážný 
vztah?

Ano, můj vnuk Rastko má stejný vztah 
k  tomuto místu. Stejně jako jeho děda bude 
navštěvovat toto památné místo, které je pro 
nás svaté.

Také již řadu let jste v kontaktu se staros-
tou obce Martínkovice – panem Jaromírem 
Jirkou. Jak spolu vycházíte? Myslíte, že obec 
Martínkovice o toto pietní místo dobře pečuje?

Pan Jaromír Jirka je mimořádná osoba, 
která se zasloužila o udržování tohoto památ-
níku, to samé dělá také pro svou obec a to je 
dobře. Velmi si ho vážím.

V tomto roce již oslavíte své 86. narozeni-
ny. Dovolte mi, abych jménem čtenářů Brou-
movských novin Vám popřál hlavně hodně 
zdraví a vyjádřil přesvědčení, že nás zde na 
Broumovsku určitě budete ještě dlouho na-
vštěvovat.                                                 Petr Cirkl

Tradiční čínská 
medicína 
aneb rady 
bylinkaře Másláka

Kustovnice čínská – 
Licium chinense
Je keř z čeledě lilkovitých dosahující až 

tří metrů výšky. Má pruhovitě bílé nebo šedé 
větve, listy úzce eliptické až kopinaté. Plod je 
1-2 cm dlouhá červeno-oranžová bobule se 
sladkou příjemnou chutí. Semena jsou světle 
žlutá, uložená v lepkavém míšku. Keř planě 
roste v severních a západních oblastech Číny, 
v Japonsku, Koreji, a to zvláště na suchých 
svazích a v rozsedlinách, v Himalájích, pře-
devším v Tibetu, až do výšky 2500 m.n.m. Ve 
velkém se pěstuje v Číně, Japonsku, na Jávě, 
na Havaji, ale také ve Střední i Malé Asii a i 
v některých jihoevropských zemích. Plody 
jsou běžně k dostání na asijských tržnicích. 
Obsahují bílkoviny, sacharidy, vlákninu, ka-
rotenoidy a hisalein se silnými antioxidační-
mi účinky. Z vitamínů obsahují vitamín A, 
B1, B2, B6, vitamín C a E. Cenná je přítom-
nost imunologicky aktivních polysacharidů 
tzv. Licium, které odstraňuje volné radikály, 
přičemž zpomaluje proces stárnutí, posiluje 
imunitní systém a stimuluje hypofýzu. 

Plody obsahují rovněž velké množství 
minerálních látek fosforu, vápníku, železa  
a stopových prvků jako je zinek, měď, selen 
aj. Přítomno je však i germanium, které je  
v potravinách jinak vzácné a významně půso-
bí  proti rakovinným buňkám. Čaj z čerstvých 
plodů posiluje kosti a svaly, zlepšuje hybnost 
těla, především při obtížích ve stáří. Odstra-
ňuje únavu při dlouhém pochodu, problémy 
s dechem, zlepšuje paměť a mužskou potenci. 
Mezi Číňany se traduje, že pokud se po celý 
rok pije tato droga formou čaje, přináší do-
konalé zdraví a dlouhý věk. Proto se jí v Číně 
také říká plody dlouhověkosti nebo ovoce ra-
dosti.                                       Jaroslav Žid

Tuřín – 
Brassilica Napus
Dvouletá rostlina připomíná řepu nebo 

vodnici. Pěstitele však zajímá jen první rok, 
druhým rokem vykvétá a tvoří semena. Po 
výsevu brzy vytváří listové růžice a bulvu. 
Bulva obsahuje karoten, vápník a dieteticky 
cenné látky. Má hojivé účinky při chorobách 
oživovacího ústrojí. Jako zelenina jsou oblí-
bené žlutomasé kultivátory zvláště ve Skan-
dinávii, Rusku, Polsku, Německu a jižní Ev-
ropě. Tuřínů je mnoho druhů a jako zelenina 
je znám asi čtyři tisíce let hlavně ve Středo-
moří. Oblíben je listový tuřín, jehož jednot-
livé listy se dusí jako kapusta nebo špenát. 
Bulva se používá do zeleninových salátů, do 
polévek nebo dušený, jako příloha k masům. 
Úspěšně přežívá i v zimním období, snáší až 
-10°C nebo v krechtech pod sněhem. Použí-
val se za druhé světové války, kdy se z něho  
v koncentračních táborech vařily polévky pro 
vězně.                                  Jaroslav Žid

Návrh  jednodenních zájezdů „Poznáváme krajinu a historii 
našich polských sousedů“ - výběr pro II. etapu v  roce 2014
Trasa - cíl:
1/ Stolové hory II. (NP Góry Stolowe), skalní město Divoké ďoury na Boru,
                                    Český koutek, Kudowa Zdroj a okolí
2/ Nowa Ruda: město, hora sv. Anny, hora Všech svatých,Hornické muzeum
3/ Klodzki Snieźnik (Králický Sněžník),  Medvědí jeskyně, Klodzko, Zlaty stok 
4/ Legnica, Legnické pole-klášter a muzeum bitvy na Legnickém poli, 
                          hrad Bolkow, Kamienna Góra
5/ Swidnica a Jawor - dřevěné evangelické kostely), zámek Ksiaź a Palmeria
6/ Mieroszów, skalní město Skalki  krasnoludków, klášter Krzeszów,
                Chelmsko Śl., skály u obce Laczna

Cena zájezdu je 290 Kč. Zájezdy bude opět pořádat  Komise pro zahraniční spolupráci 
Města Broumova.
Případní zájemci o jednotlivé zájezdy se mohou hlásit u pana Pavla Košňara na 
tel. 606 640 996, neb o e-mailem na adresu: kosnarovi@gmail.com
Výběr zájezdů připravil Jiří Kopecký a Pavel Košňar
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dělnické třídy, kdy aktuálně provedená mě-
nová reforma (= nepřiznaný státní bankrot) 
zasadila nepřátelským živlům smrtelnou 
ránu znehodnocením jejich nahromaděných 
zisků z předchozích let, kdy ještě podnikali 
a vykořisťovali (považte, bývalý holič Vogl si 
nakeťasil 15 tisíc korun!), a že tito příživníci, 
šmelináři a všechny pochybné elementy si 
nyní uvědomili, že nadále již nemohou bez-
pracně žít ( jako si kupříkladu v bytě o jedné 
místnosti žila rodina Voglova). Jak obviněný 
Vogl sám uvádí, jelikož přišel o 15 tisíc korun, 
vyšel spolu s ostatními do ulic, kde si mys-
lel, že mu na této výtržnosti bude vysvětleno 
všechno ohledně měnové reformy (naiva a dr-
zoun!). Tento bývalý živnostník z živnosten-
ské rodiny i pochází, kterýmžto směrem myš-
lení a ve stálé touze po soukromém podnikání 
se projevoval i nyní jako dělník ZVIL (on si 
dovolil toužit!). Na demonstraci provolával 
hesla, jako například „my chceme svobodné 
volby“ (neslýchané!)…, viděl, jak na odcize-
ném terénním autě přijeli výtržníci s čsl. vlaj-
kou…, jinde zas viděl, jak kamenují příslušní-
ky Lidových milicí…,  při provolávání slávy 
býv. presidentu Benešovi tleskal a dále spolu 
s jinými zpíval čsl. hymnu (takže považte, on 
si dovolil 2x vidět, tleskat a zpívat hymnu; po-
slední argument soudu přišel asi přeci jen tro-
chu absurdní, proto v dalším odstavci při zo-
pakování provinění připsal, že hymnu zpíval 
provokativně!). Pak se vrátil do ZVILu, aby 
tak alespoň částečně zakryl svoji účast (liška 
jedna reakcionářská). Soudu se tak proto vy-
jevil jako ten, který stále má snahu ve smyslu 
reakčních buržoazních přežitků býti příživní-
kem a pokračovat ve svém dřívějším způsobu 
života (pijavice jedna, stříhat a holit lidem 
hlavy zcela mimo náš dozor by chtěl!). Závě-
rem jsou uvedena jména čtyř svědků, kteří ho 
z uvedených činů pobuřování proti základům 
lidovědemokratické republiky usvědčili, ale 
protože se nedopustil násilí ani pohrůžek a ke 
všemu se plně doznal, byl mu uložen jen „mír-
ný“ trest: odsuzuje se k trestu odnětí svobody 
v trvání tří roků, dále k propadnutí poloviny 
jmění a ztrátě občanských práv na pět let - 
tento vedlejší trest dostali automaticky všich-
ni s trestem vyšším jak dva roky, aby v daném 
čase po propuštění mohli ještě dostatečně 
na cestě převýchovy uvažovat o své trestné 
činnosti, jak se praví v odůvodnění. Dovede-
te si představit, co by tehdy asi tak potkalo 
dnešní odboráře demonstrující na Václaváku,  
o Klausově „kuličkovém atentátníkovi“ či 
„tykadlovém řidiči“ nemluvě? 

Ani u toho však nezůstalo, hydra dosud 
nebyla sytá a následovalo navrch ještě nuce-
né vystěhování rodiny z Plzně. Voglovi ob-
drželi stejný úřední vystěhovací výměr, jaký 
jsme v minulém čísle reprodukovali k případu 
pana Smoly. Byla na nich předtištěna jednot-
ná lhůta k uskutečnění přestěhování do 15 
dnů. Smolovým byl tento výměr vystaven 1. 
7. 1953 s tím, že onu pasáž s patnáctidenní 
lhůtou měli přeškrtnutu a naopak strojopis-
ně dopsáno, že jejich vystěhování proběh-

Do pohraničí 
za trest – III.
Do třetice (a asi závěrem) zaznamenávám 

příběh paní Jůnové, rozené Voglové, která až 
do svých osmnácti let žila s rodiči v Plzni, a jak 
se přihodilo, že se ocitli v Broumově.

Její otec Antonín Vogl býval v Plzni holi-
čem, protože si ovšem ke své skrovné živnosti 
dovolil držet jednoho pomocníka, stal se pro 
komunistický režim po únoru 1948 „odpor-
nou kapitalistickou vykořisťovatelskou pi-
javicí“, jíž je nutno zestátnit a nejméně ještě 
do druhého kolena neprojevit důvěru. Byť se 
jednalo i jen o obyčejné úředníky či drobné 
živnostníky, na jejich rodinách lpěl najednou 
třídní cejch. Přestože pan Vogl musel od roku 
1950 stříhat už jen pod „všelidovou“ znač-
kou podniku Komunální služby a následně se 
dokonce stal dělníkem v plzeňské Škodovce 
(tehdy již ZVIL – Závody V. I. Lenina), málo 
platné, cejch je cejch, muselo dojít až k tomu, 
že jeho žena byla u dráhy přeřazena z kance-
lářské práce na čistění lokomotiv a před dce-
rou pak stála jediná perspektiva vyučení se 
rovněž ve ZVILu. S po otci zděděným „škra-
loupem“ neměla šanci na nějaká studia, bylo 
potřeba projít nejprve komunistickou mikve, 
očistnou lázní dělnického povolání, a až odtud 
snad případně jednou…, při setrvalém proje-
vování loajality a angažovanosti pro nový 
společenský řád, krůček po krůčku, možná…, 
dá-li strana. Zapracovala však náhoda, když  
v Plzni nově zřídili sociálně-zdravotní školu  
a aby se ji podařilo naplnit, musely jít pro začá-
tek špatné kádrové profily stranou, brali prak-
ticky každého. A štěstí při ní stálo i podruhé, 
když 3. června stihla odmaturovat těsně před-
tím, než na školu stačila doputovat zpráva 
o tom, že její otec je stíhán ve věci účasti na 
lidových nepokojích, které v Plzni vypukly 1. 
června 1953 po vyhlášení měnové reformy. 
Stačilo málo, možná i pár hodin a s maturitou 
se mohla rozloučit, jak na příkladech jiných,  
z téhož důvodu k maturitě nepřipuštěných 
vzápětí poznala.

Ano, do té doby se nikdy o politiku neza-
jímající pan Vogl vyšel spolu s dalšími zhruba 
20.000 Plzeňany do ulic a zúčastnil se protes-
tů. Bezprostředně či následně po jejich potla-
čení bylo zatčeno okolo 650 osob, z nichž 331 
bylo odsouzeno ve 14 skupinových politických 
procesech. V jednom z nich byl ve dnech 15.  
a 16. července 1953 spolu s 15 dalšími souzen 
i pan Vogl, a protože na tuto kapitolu svého ži-
vota před dcerou již nikdy nevzpomínal, jsme 
odkázáni jen na dochovaný rozsudek; ten však 
má sám o sobě více než vypovídající hodnotu. 

Ano, při demonstracích došlo i k ničení 
majetku, hněv lidu se však soustředil praktic-
ky výhradně na určité symboly komunistické 
moci, například busty Gottwalda, Stalina, 
nápisy s prorežimními hesly apod. Jak odlišně 

z trestněprávního pohledu však bylo posuzo-
váno podobné jednání, když ještě téhož dne 
odpoledne plzeňští komunisté zorganizovali 
protidemonstraci. Zatímco na dopolední řá-
dění se v jejich interpretaci protistátní živly 
již dlouho předem připravovaly a čekaly jen 
na vhodnou příležitost, jejich vlastní proti-
akce byla údajně zcela spontánní reakcí tzv. 
„zdravého stranického jádra“. Dav komu-
nistů tehdy zcela „spontánně“ došel k soše 
prezidenta Masaryka (na jejíž odstranění si 
režim v „americké“ Plzni dosud netroufnul), 
v rukách herce místní činohry Josefa Větrov-
ce (ano, toho známého) se zcela „spontánně“ 
z ničehož nic objevil řetěz, který Masarykovi 
pověsil na krk jako oprátku, najednou tam 
zcela „spontánně“, kde se vzal, tu se vzal, při-
jel jeřáb, který kovovou sochu sesadil z pod-
stavce a snad z nebe slétlá demoliční koule ji 
na tři kusy rozbila, aby ještě v noci téhož dne 
byla ve Škodovce „spontánně“ roztavena. 
Cesta dopoledních demonstrantů vedla do 
kriminálu (z nichž mnozí se dokonce - jak 
v námi sledovaném případě uvidíme - i dle 
výroku režimního soudu žádného fyzického 
násilí a ničení ani nedopustili), pro odpole-
dní ničitele to byl naopak další schůdek na 
cestě vzhůru, například k titulu národní umě-
lec. S tou spontaneitou to pochopitelně bylo 
zcela naopak, režim s projevy nevole počítal 
(ač jejich rozsahem a intenzitou byl přeci jen 
značně zaskočen) a své protiakce měl pečlivě 
naplánované. Když dělníkům ve Škodovce 
vyplatíte jeden den nečekaně v předčasném 
termínu mzdy, v druhém dni je dokonce ústy 
prezidenta ujistíte, že tyto peníze jsou měnou 
pevnou, a ve třetím dni tu měnu znehodnotí-
te, těžko můžete očekávat jásot.

Pan Vogl měl našetřeno 15.000 Kč a zda 
to bylo dost či málo, je relativní, neboť vždy 
odvislé od toho, jaké pachtění a odtrhování 
si od úst je daný jedinec na danou sumu nu-
cen vynaložit; navíc pro mnohé to bylo bě-
hem nějakých 13 let již třetí znehodnocení 
úspor. Před reformou si za našetřené peníze 
mohl koupit například přesně 10 kg kávy, 
která ovšem, pozor, tehdy patřila k luxus-
nímu zboží dostupnému pouze na volném 
trhu za nijak neusměrňovanou cenu, přičemž 
základní zboží bylo až do reformy k mání za 
regulovanou cenu jen na přídělové lístky. Pro 
zpřesnění srovnání snad tedy ještě uveďme, 
že auto „Škoda 1200“ stálo před i po refor-
mě 50.000 Kčs, kdežto pan Vogl dostal za své 
úspory převodním kurzem 50:1 chabých 300 
reformních Kčs. Za ty si pak mohl koupit už 
jen pouhopouhý 1 kg kávy a případná vidina 
automobilu zmizela v tu chvíli v nereálnu.

V rozsudku Lidového soudu v Plzni na-
jdeme pravé perly režimní demagogie (cita-
ce uvádím kurzívou, své ironické komentáře 
pak v závorkách), například, že třídní boj se 
sesiluje (patrně od slova siláž) postupnou 
likvidací třídních nepřátel (s jak suverénní 
otevřeností tehdy režim ještě přiznával svou 
plánovitou brutalitu!) a skvělými výsledky 
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ne už 3. 7. v ranních hodinách - vezmeme-li  
v úvahu prodlevu nezbytnou k doručení, pak 
měli na přípravu prakticky s bídou 24 hodin. 
O jejich byt 2+1 byl patrně enormní zájem  
a rovněž touha soudruhů maximálně zdeptat 
a zašlapat v prach tzv. třídního nepřítele byla 
nezřízená. Jak jsem minule uvedl, vystěhovat 
se měli do Božanova, do 1+1 v č.p. 266, ale 
jelikož byl pan Smola shledán v plzeňské Ško-
dovce nepostradatelným, byl ortel na výměru 
2. 7. přípisem změněn k přestěhování do Pte-
nína poblíž Plzně. Paní Voglová, jejíž muž už 
byl mezitím uvězněn a dcera nastoupila do 
zaměstnání v dalekém Sobotíně, obdržela 
vystěhovací výměr až 3. záři a patnáctidenní 
lhůta pro ni zůstala v platnosti. Asi už reži-
mu takto sama nepřišla natolik nebezpečná, 
rodina byla dostatečně zdecimována a na její 
byt 1+0  se i přes bytovou krizi zřejmě nikdo 
nedočkavě neklepal. A kam že se měla vystě-
hovat? - déjà vu: do 1+1 v č.p. 266 v Božanově!

Že se celkově jednalo o totalitní zvůli, je 
nesporné, při čtení vystěhovacích výměrů 
mě však napadlo, že by nebylo od věci pro-
zkoumat, zda tato zvůle byla alespoň nějak 
formálně zákonem podložena. Výměry totiž 
vystavoval Jednotný národní výbor (JNV), 
vyhotovil je a podepsal pouhý zástupce refe-
renta bytového oddělení. Že JNV vlastnil byty 
a měl za určitých podmínek právo z nich ná-
jemníky vystěhovat, je v pořádku a příslušné 
dva odstavce jsou také podloženy předtiště-
nou citací patřičných paragrafů. Ale už škrt-
nutí a zkrácení patnáctidenní lhůty bylo, tipu-
ji, čistou svévolí, neřkuli bod 3 se strojopisnou 
formulací bez paragrafové opory „jako ná-
hradní byt se Vám přikazuje (!)… v Božano-
vě“. O soudní rozhodnutí nešlo, jak vyplývá  
z rozsudků. Ve slušné právní společnosti 
může nájemce buď z dobré vůle, případně ze 
zákonné povinnosti vykazovanému nájemní-
kovi náhradní bydlení nabídnout, nikoli mu 
ho přikázat. Pravomoc plzeňského JNV for-
málně končila katastrem města, za ní se poli-
tickým vyděděncům nabízela možnost na ně-
jaký Božanov se vykašlat a zkusit štěstí jinde 
- ovšem jen teoreticky, prakticky by se velice 
rychle ukázalo, že nad vším bděly, vše řídily 
a za neformální neviditelné nitky tahaly zce-
la jiné kruhy než nějaký JNV se svými (pod)
referenty. Byla tehdy zákonným důvodem  
k vystěhování formulace JNV vás označil za 
osobu státně nespolehlivou, byl pouhý JNV 
dle zákona oprávněn takto cejchovat osoby? 
- Chci věřit, že slušní současní soudruzi si 
nyní při čtení říkají, že to nebylo dobré, že to 
skutečně byla zvůle a nezákonnost a že něco 
podobného už se nesmí opakovat. Ti nesluš-
ní, jsem přesvědčen, cedí skrz zuby: Bez ta-
kovýchto metod komunismus z principu vy-
budovat nelze, a však taky počkej, přijde zas 
jednou doba, kdy ti ty tvoje otázky důkladně 
vysvětlíme. - No, tak pojďme s příběhem dále:

Protože jako zaměstnankyně měla dráhu 
zdarma, vydala se paní Voglová do jí nezná-
mého Božanova na předběžnou obhlídku 
objektu s nuceně přiděleným bytem. Jedna-

lo se o bývalý statek, který majiteli do roku 
1945 jistě dělal čest, ovšem chátrání bez 
základní údržby postupovalo obecně neuvě-
řitelně rychle, takže jak jsem minule uvedl, 
panu Smolovi neobydlený a pravděpodobně 
vydrancovaný objekt tehdy připomínal do-
konce nějaký prasečák. I paní Voglová z toho 
prý byla nešťastná, byly to pro ni jen prázdné 
nehostinné ratejny a hlavně se obávala, kde, 
jakou a zda případně vůbec najde v Boža-
nově práci. Rozhodla se však tehdy přespat  
v broumovském Městském hotelu, kde dělal 
vedoucího nějaký pan Jedlička, který zrov-
na sháněl pokojskou. Slovo dalo slovo a se 
zaměstnáním dostala i nabídku bytu o dvou 
místnostech přímo v hotelu. Tam se k ní vzá-
pětí přestěhovala i dcera, která, aby matka 
nebyla sama, dala v Sobotíně výpověď a na-
šla práci v broumovském dětském domově, 
tzv. kojeňáku. Po zhruba dvou letech za nimi 
přišel i z výkonu trestu předčasně (snad na 
amnestii?) propuštěný otec, který pak praco-
val v olivětínské Vebě. Jak vidno, v Božanově 
je nikdo nehledal a byl zde přeci jen alespoň 
jakýsi minimální manévrovací prostor. Ně-
kde však také vystěhování nešlo ani prakticky 
realizovat, neboť úředně vytipovaný objekt se 
mezitím zřítil -  tak tomu prý bylo u další ro-
diny plzeňských vystěhovalců Kunstovných, 
kterým předseda jedné obce na Broumovsku 
(pravděpodobně Vernéřovic, ale nemám to 
ověřeno) místo deklarovaného bytu předvedl 
už jen zbořeniště, a tak nakonec skončili rov-
něž v Broumově.

Z hlediska paní Jůnové prý byl příchod na 
Broumovsko z jistého hlediska i vysvobozu-
jící, neboť v rodné Plzni panovala po proce-
sech zvláštní dusná, nepříjemná atmosféra 
strachu, kdy například dřívější rodinní známí 
po vynesení rozsudku nad otcem přecházeli 
raději na druhý chodník. Otec mohl po určité 
době zažádat o milost, na což ale bylo nutné 
mít dva ručitele; jeho manželka byla jedním, 
druhým měl být jeho bratr, který však odmít-
nul se slovy: Nezlobte se, oni by mě vyhodili 
z práce.

V Broumově se prý rodina Voglova ne-
setkala s nějak nevraživým přijetím. Napří-
klad po přibytí dcery se s ní matka vyrazila 
podívat na přidělený byt do Božanova ještě 
jednou pěšky a potkaly se v místě s přísluš-
níkem SNB, který po zjištění co jsou zač, jim 
dokonce nabídnul půjčit peníze na autobus 
zpět do Broumova - první to lidský projev 
zástupce strany vystupující v tomto příbě-
hu jako „strana protivná“ (samozřejmě ve 
smyslu „proti stojící“). Jen jednou byl v na-
šem městě dceři pana Vogla „rodinný cejch“ 
ještě připomenut. V broumovském dětském 
domově byla tehdy služba opravdu náročná  
a vyčerpávající, soboty, neděle, dvanáctky, na 
jednu sestru 22 a při noční službě dokonce 60 
dětí. Když zde z toho důvodu dávala po čase 
výpověď, zdejší pediatr doktor Špryncl pro-
hlásil: Při vašem kádrovým posudku se po-
starám, abyste jinde žádný místo nedostala. 
Jinak se prý v Broumově žilo celkem klidně. 

Nebylo tomu tak ale všude, například již zmí-
něný pan Smola vzpomínal, že v Pteníně, kde 
místo Božanova nakonec jeho rodina skonči-
la, byly začátky těžké, protože místní lidé byli 
proti přistěhovalcům poštvaní, když jim bylo 
nalháno, že do vsi přijdou političtí „šlengro-
vé“ (z německého Schlingel = darebák). Di-
vím se, že z oněch obcí v pohraničí, například 
z toho Božanova, nikdo neprotestoval: Sou-
druzi, proč nám ausgerechnet sem, kde před 
námi stojí budovatelské úkoly více než kde 
jinde, posíláte ty politický šlengry? Ale třeba, 
dovolím si zavtipkovat, byl tehdy v Božanově 
předsedou ne až takový fanatik, který si na-
opak potichu pro sebe řekl: Politický? - no, 
tak to by zas jednou po delším čase mohli bejt 
normální, slušný, spořádaný a pracovitý lidi.

Božanovský statek č.p. 266, vytipovaný 
mocipány pro plzeňské vystěhovalce, však 
zůstal i po druhém pokusu nadále prázdný  
a později zde byla zřízena školka. Do na do-
hled ležícího statku č.p. 119 byla z Plzně ze 
stejných důvodů vystěhována rodina Fialo-
vých, která se však odsud poměrně záhy opět 
odstěhovala neznámo kam.

Toť vše, co se mi podařilo zjistit. Dnes to 
celé svádí k trochu hořkému smíchu, kdyby 
to ovšem tenkrát nebylo k přehořkému pláči. 
Kdo k danému tématu můžete ještě cokoli do-
dat či upřesnit, učiňte tak.

Karel Franze, Muzeum Broumovska

Ve spolupráci 
s mykologickou organizací
vás zveme na 

veřejnou výstavu hub 
s přednáškou 
Ing. Jiřího Baiera 

Datum konání: 16. 8. 2013 v 17. hod.
Místo: Broumov, kiosek u nemocnice
Výstava potrvá po oba dny -
pátek a sobota.

Máte-li obtíže s určováním hub a další 
otázky spojené s touto tematikou rád Vám 
je zodpoví Ing. Jiří Baier, který je také od-
borník na bytové dřevokazné houby a plís-
ně. 

Večer k poslechu i tanci bude hrát 
skupina Tandem Band.
Občerstvení zajištěno. 
 Za mykologickou organizaci 
Zdeňka Fatková
Srdečně Vás zve Milan Nemeš
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Broumovská pouť na Petra a Pavla a de-
chová kapela Broumovanka patří už neroz-
lučně k sobě. K nemalé radosti přátel dechové 
hudby, kterých neubývá a možná i přibývá. 
Pravidelné koncerty Broumovanky na Střel-
nici každý měsíc od září do června jsou hojně 
navštěvovány a tato návštěvnost mluví jasně. 
Dechovka se líbí. A jak by ne. Vždyť to je tra-
diční hudba českého venkova, ale i měst. Na 
každé vesnici byly hospody s tanečním sálem 
a téměř každá vesnice měla svoji dechovou 
kapelu hojně využívanou na posvíceních, 
poutích, hodech, dožínkách, životních jubi-
lejích, církevních slavnostech u kapliček, při 
Božím Těle, křtinách, svatbách i pohřbech. 
Dechová hudba provázela každého občana 
od kolébky až po poslední rozloučení. A to 
dávno před tím, než vznikly moderní vymo-
ženosti jako diskotéky a nástroje jako synte-
tizátory, skateboardy, elektrické kytary atd. 
atd. Byla zde daleko dříve než rádio, televize, 
gramodesky atd. Dříve než lidé zde slyšeli  
o country, rocku nehledě na metal a hip-hop. 
Prostě dechovku má každý Čech pod kůží,  
v krvi a genech. Někdo z mladých to ještě neví 
a nevěří, že ve vyšším věku dechovce přijde 
také na chuť. A dechová hudba doprovázela 
zástupy lidí i v přírodě při poutích od kapličky 
ke kapličce, při poutích do Vambeřic, Malých 
Svatoňovic, Na Svatou Horu u Příbrami, na 
Velehrad i Hostýn a takových míst je ještě 
moc. A nakonec zahrála naposledy nebož-
tíkovi u hrobu tu jeho zamilovanou – Daro-
valo mi děvčátko, prstýnek zlacený..., nebo 
Vy zelení hájové, Chaloupka pod Šumavou, 
Zasviť mi ty, slunko jasné....Každý vesnic-
ký kapelník měl haldu not, daleko větší, než 
dnešní provozovatel diskotéky seznam skla-
deb. A uměl naučit. A hudební výchova byla 
i na vesnických školách součástí vyučování. 
Každá víska měla kostelík, kam pravidelně 
chodili téměř všichni, a zpívali nejen u varhan 
na kúru, ale v celém kostelíku. Zpívalo se po 
práci na návsi pod lípou, hrálo a zpívalo po 
celé vsi a pak v hospodě při masopustu,.....  

Tradice, tradice, tradice. 
Těšme se, že dechovku máme i Broumo-

vě, když už všechny okolní obce o ni přišly. 
A tak patří poděkovat všem jejím členům od 
kapelníka přes všechny hudebníky, zpěváky 
až po konferenciéra, že si můžeme dopřát 
radost při kvalitním poslechu dobré místní 
dechovky. I když její členové se musejí sjíždět 
ze širokého okolí. Sám Broumov by ji už také 
nesestavil. A kdo nám to vlastně umožňuje se 
radovat při dechovce? 

Tak především pan kapelník Karel Valeš, 
který toto oslovení nemá rád a sám si říká or-
ganizační vedoucí. Spolu s ním na věci spolu-
pracuje Víťa Reichel.

Stálý kádr:
Vlk Bohuslav  (1. klarinet); Doležal An-

tonín  (Es klarinet);  Koláčný Manfréd (ba-
ryton   baskřídlovka);  Šmíd František (tenor         
baskřídlovka);  Jirman Martin (trubka);  Ptá-
ček Martin (trubka);  Krtička Jiří  (trubka); 
Valeš Karel  (trubka);  Nyklíček Jaromír  (1. 
trombon);  Marek Jiří (2. trombon); Macek 
Standa  (bicí);  Jurásek Jaroslav (B bas  - ba-
sová kytara);  Ducháčová Eva (zpěv); Reichel 
Víťa   (zpěv); 

Alternace:
Charitonov Vladimír  (2. klarinet); Přibyl 

Štěpán  (1. trubka); Fogel Jakub  (baryton), 
Zelený Zdeněk  (trubka).

Zde je prosím seznam aktérů, kteří nám 
umožňují ten nádherný pocit při poslechu 
dechovky. Však nám všem nožičky cukaly 
do rytmu a při koncertování na nádvoří MěÚ  
v Broumově při pouti se našli i tanečníci. 
Ještě jednou poděkujme a držme palce Brou-
movance. Ať nám ještě dlouho šimrá na duši  
a vyluzuje blaho.

Antonín Kohl
Fotografie: Tomáš Cirkl

Automotoklub 
v Meziměstí 
a PÉTANQUE!
13.7.2013 uspořádal Automotoklub 

v Meziměstí 12. ročník svého turnaje ve 
hře PÉTANQUE. Dokázal tím, že tato 
tradiční francouzská hra, která získává  
v Česku stále více příznivců, zapustila své 
pevné kořeny i v Meziměstí. Hra zabrala 
jako vždy úplně celý den vyplněný úpor-
ným soupeřením. Těžké kovové koule  
a hlinitopísčitý povrch hřiště chystaly 
matadorům z AMK nejedno překvape-
ní, kdy po dopadu se koule vydala neče-
kaným směrem. Nicméně dobrá nálada 
nikoho neopustila a bojovalo se až do 
samého konce. Někteří hráči již získali 
značnou odbornost a znalost hry. Různé 
fígle, jako rotace koule, vyrážečky, od-
strkání „košonku“ vrženou koulí jinam, 
jsou stále častější. Ovšem bez dopingu  
v podobě chutné polévky a pečených vep-
řových kolen se zeleninou dotovaných 
pivem a vínem – jak je komu libo – by to 
nešlo. A nešlo by to ani bez vynikajících 
kuchařů z vlastních řad. Hlavním kucha-
řem byl pan Miroslav Adamů a také pan 
František Kocián, na jehož dvoře se tur-
naje tradičně již 12 let konají. Turnaj má 
také svůj putovní pohár, na němž jsou 
zapsána jména vítězných dvojic ze všech 
ročníků. Letos budou jako vítězové za-
psáni oba manželé Řehákovi, oba učitelé 
ze ZŠ Meziměstí. A co vy? Je léto. Hrajte! 
V zimě to nejde.

Antonín Kohl 
foto Antonín Kohl

Broumovanka a tradiční pouť v Broumově
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Finalisté čtyřhry mužů Mistrovství Evropy v Brémách:
O. Fiala, R. Chroust, N. Junker, L. Ruzha                                                        Foto: K. Fialová

Ve dnech 27.5.-1.6.2013 se konalo v Ně-
mecku ve městě Brémy 10. mistrovství Ev-
ropy veteránů ve stolním tenisu. Brémy mají 
700.000 obyvatel a jsou hlavním městem 
nejmenší spolkové země Německa. Turnaje 
se zúčastnilo celkem 2872 mužů a žen. Naši 
republiku reprezentovalo 85 mužů a 28 žen. 
Mezi ně patřil i broumovský občan Oldřich 
Fiala a svým vystoupením určitě neudělal na-
šemu městu ostudu. Ziskem dvou stříbrných 
medailí za druhá místa  ve dvouhře a čtyřhře 
se tak zařadil mezi nejúspěšnější hráče České 
republiky, ale i Evropy, ve své věkové katego-
rii.

Toto umístění spolu se 3. místem a bron-
zem z Mistrovství světa v r. 2010 v Číně bylo 
zřejmě vyvrcholením jeho celoživotní spor-
tovní činnosti. Nebo se od něho dočkáme 
ještě nějakých dalších překvapení? Nesmí-

Dvě stříbrné medaile z mistrovství Evropy 
pro Oldřicha Fialu
 

Ze starých pohlednic 2 – 
Natřikrát stýskavá 
Andula a samí Češi

V minulém čísle jsem uveřejnil text staré 
pohlednice referující o broumovské povodni 
z roku 1928, což by mohla být příležitost k 
odstartování takového miniseriálu. Seriál je 
však slovo příliš zavazující a svazující, proto 
to raději nazvu příležitostným „nepravidel-
níčkem“. 

Jak již řečeno, sdělení nějakým způsobem 
zajímavá (obsahově či formulačně, ideálně 
obojím) nalézám na pohlednicích odeslaných 
z předválečného Broumovska velmi zřídka a 
pokud, pak se jedná hlavně o lístky psané Če-
chy. Nejčastěji to byli mladí lidé (adolescenti, 
mnohdy prakticky ještě děti) pobývající v teh-
dy německy mluvícím regionu pouze krátko-
době za nejrůznějšími  účely.

Například nějaká Anna byla v Broumově 
asi na handlu nebo u někoho ve službě a po 
domově se jí stýskalo velmi velice mnoho, což 
na pohlednici zaslané sestře Olze dne 4. ledna 
1903 také takto trojnásobně vyjádřila: „Milá 
Olgi! Nyní se mi moc stýská, ještě nikdy se mi 
tak nestýskalo, co jsem tady. Jak se Ti daří? 
Mě se daří dobře, až na to stýskání.“ K formu-
lačně půvabnému úvodu ale následně přidala 
i malou obsahovou zajímavost: „Ještě dnes 
skorem jsem ani neslyšela německy mluvit, 
neboť samí Češi jsem dnes potkávala.“ (!!!) 
Na bitte, hört, do hoan wir es! (No prosím, 
slyšte, tu to máme!) - jako bych nyní ze záhro-
bí uslyšel hlasy místních německých nacioná-
lů, kteří se cítili ohroženi stále masivnějším 
pronikáním českého živlu na Broumovsko. 
Češi, zvláště po vzniku ČSR podporovaní 
též institucionální politikou, se v Broumově 
a Meziměstí stále více usazovali i natrvalo, 
přičemž už zdaleka nejevili takové asimilační 
tendence jako dříve. Zde se však, pěkně pro-
sím, jedná teprve o rok 1903 a z Annina dopi-
su by se přitom mohlo zdát, jakoby v tehdej-
ším Braunau byli už „skorem“ samí Češi. Ve 
skutečnosti šlo o neobvyklou náhodu a jako 
takovou ji také v německém prostředí pová-
nočně si stýskající Anna zaznamenala.

Karel Franze, Muzeum Broumovska
    

Výstava kaktusů 
proběhla v rámci Broumovské pouti. Na-

vštívilo ji asi 600 lidí, zejména školních dětí. 
Skleník ve Schrollově parku se ukázal jako 
ideální prostředí pro výstavu těchto rostlin. 
Je nutné poděkovat za pomoc především mís-
tostarostovi panu Slezákovi, matrikářce paní 
Burdychové, pracovníkům  městského úřadu 
a Technickým službám města Broumova, bez 
nichž by to nebylo možné uskutečnit.                      

Jaroslav Žid

me zapomenout ani na to, že na všech jeho 
cestách a vystoupeních jej doprovázela jeho 
manželka, bez které by tyto daleké cesty ne-
uskutečnil.

 
Ještě dvě otázky pro Oldřicha Fialu:
Kdy jste v Broumově začínal se stolním 

tenisem? 
Bylo to v roce 1946, kdy jsme hráli spo-

lečně s F. Kohoutkem, Mirkem Laštovičkou 
a Vladimírem Voháňkou  několik let první  
a druhou ligu stolního tenisu ČSR. Nezapo-
menutelné bylo utkání s národním mužstvem  
Švédska, které se uskutečnilo v sále na Střel-
nici.

Kolikráte jste stanul na předním místě? 
Byl jsem šestnáctkrát přeborníkem kraje. 

Stolní tenis mne také seznámil s mojí ženou 
Květou.

Pozvánka na „Setkání po letech“ občanů Vernéřovic, kteří zde žijí 
nebo žili a mají vztah k obci. Setkání se koná dne 7. 9. 2013 od 14 hodin  

v kulturním domě ve Vernéřovicích. 
Srdečně jsou zváni všichni, kteří se chtějí setkat a zavzpomínat 

se svými kamarády a spoluobčany. 
O setkání informujte své známé. Fotografie vítány.



broumovské noviny 8 (2013), strana  32

Zprávičky z broumovského 
útulku
V útulku se nyní nachází 9 pejsků. V měsíci červenci byly na kast-

raci fenky Kačka a Melisska. Kastraci provedli na veterině na Malém 
náměstí. Tímto krokem se rozhodl Městský útulek Broumov jít příkla-
dem a kastrovat, aby se zabránilo početí a tím se snížil počet nechtě-
ných štěňátek.                                                                            Útulek Broumov

Fotografická tvůrčí dílna
Dovolte mi, abych Vás pozvala na fotografickou tvůrčí dílnu, která 

se koná 10.-17.8.2013 v areálu kláštera v Broumově. Pokud rádi foto-
grafujete nebo se zajímáte o klasickou fotografii, přijďte strávit týden 
pod vedením skvělého lektora Jiřího Petery v nádherné krajině Brou-
movského výběžku. Bližší informace níže.

Týdenní tvůrčí pobyt pod vedením Ing. Jiřího Petery. Cílem je 
účastníky kurzu seznámit s technikou olejotisku. Při technice bromo-
lejotisku se vychází z klasického bromostříbrného pozitivu, který se 
vybělí ve speciální bělící lázni. Tato lázeň současně s bělením selek-
tivně vytvrdí želatinu v místech, která původně obsahovala stříbrný 
obraz. Vytvrzená místa potom špatně přijímají vodu (špatně bobtna-
jí) a naopak dobře přijímají mastné tiskové barvy. Toho se využívá při 
zpětném zviditelnění obrazu. Výsledné tisky mají charakter grafic-
kých tisků. 

Vzhledem k tomu, že proces vychází z klasické (stříbrné) fotogra-
fie, je workshop vhodný i pro ty, kteří se chtějí seznámit (/zdokonalit) s 
procesem klasické fotografie. Je však třeba, aby každý z účastníků měl 
vlastní funkční fotoaparát na klasický film (případně i expozimetr). 

Kurz: 10. – 17. 8. 2013 
Cena kurzu: 3 300,-Kč 
V ceně kurzu je individuální přístup lektora ke každému z účast-

níků kurzu, materiál, ubytování, vstup na akce pořádané Agenturou 
pro rozvoj Broumovska.  Při vlastním ubytování je možná sleva kurzu. 

Tvůrčí dílna je realizována za finanční podpory Ministerstva kul-
tury. Kontaktovat nás můžete na Martina.Vanova@broumovsko.cz 
nebo na tomto e-mailu.            Dana Černotová 

 www.aprb.broumovsko.cz , www.broumovsko.cz 
www.nase.broumovsko.cz 
 e-mail: dana.cernotova@broumovsko.cz 
tel.:  491 521 293,    734 443 161 

Pro život kostelů Broumovska
Aktuality projektu

Workshop Ústavu dějin umění AV ČR a NPÚ 
ÚOP v Josefově
Na konci minulého týdne skončil na Broumovsku dlouhodobě při-

pravovaný čtyřdenní workshop Ústavu dějin umění Akademie věd ČR 
(ÚDU AV ČR), Národního památkového ústavu – ÚOP (NPÚ ÚOP) 
v Jaroměři připravený ve spolupráci s Římskokatolickou farností  
v Broumově a Omnium o.s. na téma:

„Broumovské kostely: nástěnné malby v kontextu 
sakrální architektury“.
Workshop se věnoval detailnímu zmapování nástěnných maleb  

a kompletní fotodokumentaci nástěnných maleb v kostelech tzv. Brou-
movské skupiny kostelů. Zdokumentovány tak byly nástěnné malby  
v kostele v Heřmánkovicích, Ruprechticích, Martínkovicích, Otovi-
cích, Božanově, ve Vižňově, Vernéřovicích a v Šonově. Navštívena 
byla také bývalá rezidence benediktinských opatů v Meziměstí, pout-
ní kostel P. Marie a farní kostel sv. Vavřince v Teplicích nad Metují.

Workshop vedle řady obecně uznávaných faktů o historii a autor-
ství nástěnných maleb na Broumovsku otevřel i řadu otázek, na které 
bude v následujících měsících navazovat podrobnější výzkum a bada-
telská činnost.

Seminář “Broumovské nástěnné malby 
od středověku do baroka“
Na skončený workshop bude navazovat ve dnech 22.-23.8.2013  

v Broumově odborný dvoudenní seminář na téma:
„Broumovské nástěnné malby od středověku do baroka“
připravený ve spolupráci s NPÚ ÚOP v Josefově za účasti renomo-

vaných odborníků jako je prof. Jan Royt z Ústavu dějin umění UK Pra-
ha, PhDr. Martina Mádla z Ústavu dějin umění AV ČR, Mgr. Marcely 
Vondráčkové z Národní galerie v Praze a dalších odborníků.

Projekt Oživlé křížky
Omnium o.s. se dokumentaci stavu křížků, soch a božích muk na 

Broumovsku a zejména pak hledání finančních prostředků na jejich 
obnovu věnuje dlouhodobě.

V rámci projektu Oživlé křížky Broumovska o.s. Omnium převza-
lo péči a odpovědnost za evidovanou kulturní památku Kalvárie se so-
chou sv. Františka v Broumově Velké Vsi na základě darovací smlouvy.

V současné době je připravován projekt restaurování této památ-
ky ve spolupráci s Fakultou restaurování ÚPCE.

Ateliér Girsa a broumovské kostely
Počátkem července byly zahájeny Ateliérem prof. Girsy práce na 

vypracování prováděcí projektové dokumentace u kostelů, u nichž se 
předpokládá podání žádostí o dotaci do tzv. Norských fondů.

Proběhly úvodní prohlídky kostelů, zmapování jejich stavební si-
tuace a kritických bodů jejich obnovy. Práce by měly být dokončeny 
počátkem podzimu tak, aby na tyto výstupy mohla být uzpůsobena 
připravovaná projektová žádost do Norských fondů.

Kostel sv. Markéty v Šonově
Práce na obnově krovu v kostele sv. Markéty v Šonově pokračují 

dle plánu. Díky konsenzu investora, stavební firmy Teslice CZ a orgá-
nů památkové péče lze již dnes obnovu krovu prezentovat jako velmi 
zdařilou a realizovanou s maximální snahou o uchování co nejvíce  
z původních prvků a materiálů.

(Ze Zpravodaje č. 6 / 2013)
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Fotografie Jana Záliše ze srazu motorkářů - 
MOTOBROUMOV 19. - 20. července 2013
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FIRMA: F-STAV POŘíČí  s.r.o. 

Poptáváme řemeslníky, stavby vedoucí 
i ucelené party na stavební práce: 
Popis: zedník, topenář, instalatér, elektrikář; 
Vzdělání: výuční list, výuční list s maturitou; 
Praxe: 5 let  v oboru; další požadavky: 
bezúhonnost, spolehlivost, samostatnost; 
Platové podmínky: 
Nástupní plat 15 000,- Kč, finanč. odměny. 
Lokalita: Broumovsko; Nástup: od 1.8.2013. 
Další informace: kontakt a nabídky prosím 
pouze e-mailem: petra.sedlackova@f-stav.cz 
Tel.: 778 402 147

Grilované pstruhy
dostanete denně během srpna 

od 10 do 18 hodin

v pivovaře v Olivětíně



Novinka v Polici nad Metují!

SOUKROMÁ HUDEBNÍ ŠKOLA LUCKY

Klávesové nástroje, piano,
doprovodná, sólo kytara,

baskytara.
Hudební teorie.

- pro děti i dospělé 
- 1x týdně
- individuální hodiny dle dohody
- v učebně, nebo u Vás doma
- kytary k zapůjčení

Netradiční způsob vyučování, 
základy hry v hudební kapele!!

Lukáš Dostál
Masarykovo náměstí 20,

Police nad Metují 
tel: 608 036 826

www.hudebniskolalucky.webnode.cz
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Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm)  1500 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm).............. 810 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm)......................... 440 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) ........................... 250 Kč
                                 (9 cm x 3 cm) ............................130 Kč

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v podatelně Městského úřadu Broumov

inzerce

Prodáme družstevní byt 3 + 1 
66,80 m2, 3. podlaží.  Broumov,  Křinická 209, 

Cena Kč 495 tisíc.  

Info:   491 521 523 

CELOROČní KURZ  AnGLIČTInY,

přijďte si procvičovat hlavu 
a zdokonalit se v angličtině. 

Kurzy jsou šité na míru požadavkům studentů. 

- Pomáhám zdokonalovat žáky ZŠ, SŠ.
- Hraní her v angličtině pro nejmenší. 
- Příprava k maturitě. 
- Vytvářím nové skupiny mírných začátečníků,   
   mírně pokročilých.
- Podle loňského zájmu otvírám kurz  pro dospělé, 
   úplně bez základu aj.  
- Konverzační kurz na různá témata, 
   kurz na procvičování frází. 
- Nabízím také firemní kurzy, nebo domácí 
   doučování.
- Individuální kurzy.

Pomozte získat nové studenty 
a získáte slevu-měsíc kurzovného zdarma.

Pokud jste se již loni hlásili, 
ale skupina Vám nesedla, zkuste to znovu.

Pro bližší informace volejte 774 682 821, 
email: nayla@seznam.cz

Eva Janečková

Tvorba rodokmenů 
Zajímá Vás rodinná historie? 
Sháníte dárek pro příbuzné?

Tel. 734 253 007          rodokmen.goneo.cz
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ARKÁDA BOŽANOV
. prodej sudového a lahvového piva Krakonoš
. půjčovna chlazení a párty pípy s pumpičkou
. nabídka ubytování ve statku broumovského typu
. možnost pořádání oslav  pro 35 osob

PONY EXPRES - jízdy pro děti 
se sympatickými koníky poníky - Míšou a Poly

www.arkadabozanov.cz
tel. 720 292 880

AutoškolA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy
skupin řidičského oprávnění

A1, A, B, C, T, E, D

Broumov
27. 8. 2013 od 15 hod.

Police nad Metují
29. 8. 2013 od 15 hod.

Informace na tel. číslech
491 522 877
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

Dlouhodobě pronajmeme 
dílnu s velkým bytem 

5+1 v Broumově. 
Vytápění uhlím nebo elektřinou. 

Vhodné pro automechanika, 
zámečníka, popř. truhláře. 

Součástí je prostorná zahrada. 
Zájemci volejte 777 762 318.

Výkup nábytku
a nepotřebné veteše.

Likvidace pozůstalosti.
P. Vágner

Gen. Svobody, Broumov 1/5
606 270 421

Platba v hotovosti!

Koupím zemědělské
pozemky.

PLATÍM HOTOVĚ!
Tel: 734 231 272

Nabízíme pronájem bytu
2+1 v panelovém domě

na Křinickém sídlišti
Informace: Gymnázium Broumov

info@gybroumov.cz
tel. 491 521 276 (dopoledne)
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Akce – stáčená  vína
Pálava, polosladké - 50,- Kč/1 litr

Rulandské šedé, polosuché - 50,- Kč/1 litr
Rulandské modré růžové, polosladké - 50,- Kč/1 litr

16 druhů stáčených vín 
Müller Thurgau, Veltlínské zelené, Pálava, Rulandské šedé, 

Ryzlink rýnský, Tramín červený, Chardonnay barrique, 
Frankovka, Rulandské modré, Cabernet Sauvignon, 

Modrý portugal, Merlot, Frankovka barrique, 
Rulandské modré růžové, Zweigeltrebe růžové

NOVINKA: Ryzlink vlašský, pozdní sběr – stáčené víno

Zastoupení třinácti vinařství – jakostní, kabinetní vína, 
pozdní sběry, výběry z hroznů, výběry z bobulí, 

ledová a slámová vína

Přes 100 druhů alkoholických nápojů

Velký výběr dárkových balení, krabičky, bedýnky, 
slaměné obaly, papírové tašky

Vzorková prodejna Pivovaru Broumov – lahvová, 
kvasnicová, sudová piva, skleničky a upomínkové předměty

Šumivá vína 0,75 lt a 1,5 lt, sekty, Lambrusco. 
Portská vína, medovina, olivy

nabídka deseti druhů sudových piv – 15 lt, 30 lt, 50 lt

Prodáme případně pronajmeme
vybavenou šicí dílnu 

včetně střihárny 
v Polici nad Metují. 

Objekt volný do měsíce.
K dispozici je i podkrovní byt 1 + 1. 

Cena k jednání.
Kontakt: 737 261 680-681

Prodáme, příp. pronajmeme 
výrobní prostory v Hronově 

Čisté prostředí po rekonstrukci 
cca 4.300 m2  včetně kanceláří a SZ. 

Jedná se o objekt s třípodlažní budovou 
cca 2.400 m2 (volné ihned), 

šetový sál s příslušenstvím cca 1.500 m2 
(volné od 11/2013) a ostatní budovy cca 400 m2. 

Pronájem je možný 
i po jednotlivých samostatných odděleních, 

každé má své kanceláře a SZ. 
Cena k jednání. 

Náchod. Kontakt: 
 737 261 680-681

vinotéka
Petr Gabriel

Mírové nám.123, 550 01 Broumov

vinotéka
Petr Gabriel

Mírové náměstí 123, Broumov

ODDLUŽENÍ, KONSOLIDACE
Oddlužím všechny Vaše pohledávky: 

bankovní, nebankovní, státní pokuty, exekuce, 
mobilní operátory.

Rychlé vyřízení, žádné poplatky předem  
ani ručení majetkem.

Vše vyřídím telefonicky a poštou.
Splátky o 70 % nižší než v současné době. 

Zastavím penále, úroky, exekuce. 
Kontaktujte mě na telefonu 

nebo prostřednictvím SMS na čísle: 
739 700 830

 

TAI-ČI & ČIKUNG    
2013-2014, v DDM Ulita BROUMOV 

-začátečníci- 

Setava tai-či "24 cviků Yang" a základy čikung. Jde 
o cvičení zajišťující přísun a akumulaci  energie, je meditací v 

pohybu, má velmi  příznivé zdravotní  působení: zlepšení srdeční 
činnosti  a dechové funkce, pokles hladiny  cholesterolu, 

synchronizace a zlepšení mozkové činnosti a paměti, stimulace 
orgánů břišní dutiny, zlepšování látkové výměny, příznivý vliv 
na kloubní a svalový  systém, má antistres. a antineurotizační 

účinky…  

 Lektor: Paeddr. J. Pecková 

9 lekcí, 1 x měsíčně, v sobotu, vždy 3 hodiny (11:00 – 14 :00 hod.) 

Zahájení 5. října 2013, 11:00 hod. Předpokládaná cena: 3.200,- Kč 
(při dostatečném počtu přihlášených), platit lze ve dvou splátkách. 

Hlaste se obratem na kontakt: f.radvan@les-mp.cz ,  nebo 
mobil:728 201 529, další info: www.les-mp.cz  

 

Laskavé ekosofické společenství Mařenčino podvrší,občanské 
sdružení, registr. MV ČR  dne  4.5.1995: II/S-OS/1-27267/95-R  

Ž a m p a c h  17,  PSČ 564 01, Žamberk 
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